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در ابتدای معاملات امروز حقیقی ها وارد بازار سرمایه 
شدند و دست به خرید زدند اما حقوقی های تمام صف ها 
را عرضه کردند و بازار را ترســاندند و سهم های سبزپوش 
را قرمــز کردند و تجربه ریزش ۱2۵ هزار واحدی را زنده 

کردند و حقیقی ها فروشنده شدند.
اگر ورود و خروج حقیقی ها را بررســی کنیم، متوجه 
خواهیم شد که در اول وقت، ورود سرمایه شکل گرفت و 
آخر وقت فرار سرمایه و عملا ترسی که حقوقی ها در بازار 
به وجود آورند،  منجر به خرید ســهم ها به قیمت پایین 
از حقیقی ها شــد؛ هزار و 2۰۰ میلیارد حقوقی ها خرید 
داشتند، در حالی که ۶۰۰ هزار میلیارد فروختند و ۶۰۰ 
هزار میلیارد را به قیمت بالا فروختند و هزار و 2۰۰ میلیارد 

را به قیمت پایین خریدند.
در حال حاضر ســهام مفت است؛ بازار سرمایه از تورم 
جا مانده است و این جاماندگی حال نزدیک به 3 سال به 
طول انجامیده است و فصل مجامع است و بازار باید مثبت 
باشد اما ترسی که حقوقی ها به جان بازار سرمایه می اندازند 
و عرضه صف ها منجر به خروج سرمایه حقیقی ها از بازار 
سرمایه شده است و در این بین سازمان باید نظارت خود 
بر بازار سرمایه را بیشتر کند و بر این سیستمی که شکل 

گرفته است نظارت کند.
سیاست هایی از قبیل خروج نقدینگی از بازار سرمایه به 
سایر بازارهای موازی، خلاف سخنان مقام معظم رهبری 
است؛ به عبارتی شعار امثال مهار تورم و رشد تولید است 
و اگر نقدینگی از بازار سرمایه خارج شود، به سایر بازارهای 
خودرو، مســکن و یا طلا و سکه ورود می کند که اشتباه 
است و به تورم دامن می زند و از طرفی بازار سرمایه تولید 

را تقویت می کند و به مهار تورم کمک می کند.
به نظر من در حال حاضر سهم ها ارزنده هستند و ممکن 
اســت در کوتاه مدت، حقوقی ها صف ها را عرضه کنند و 
 P ترس را پایه گذاری کنند اما عمده بازار ارزنده اســت و
به E زیر ۱۰ خیلی ارزنده است و با توجه به تورم هایی که 
اقتصاد کشور تجربه می کند و نرخ ارز که تازه از بهمن ماه 
افزایش پیدا خواهد کرد، این ریزش ها موقت خواهد بود 
و در نتیجه صبر باید کرد و بازار ســرمایه در سال ۱۴۰2 

بهترین بازار برای سرمایه گذاری خواهد بود.
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اصلاح مقررات بازار سرمایه با همکاری قوه قضاییه و سازمان بورس

اصلاح مقررات بازار سرمایه با همکاری قوه قضاییه و سازمان بورس

مجید عشــقی در مراسم افتتاحیه شــعبه تخصصی شورای حل 
اختلاف شعبه ویژه بازار سرمایه که در محل سازمان بورس برگزار 
شــد، اظهار کرد: امروز یکی از ظرفیت های مغفــول مانده در قوه 
قضاییه که می تواند به بازار سرمایه کمک کند، شورای حل اختلاف 

است که در حال استفاده از آن در سازمان بورس هستیم.
وی با بیان اینکه اکنون با توجه به پیچیدگی های بازار ســرمایه و 
حساســیت های موجود در این بازار شاهد گستردگی آن هستیم، 
افزود: بیش از ۶۰ میلیون نفر سهامدار در بازار سرمایه فعال هستند 
که استفاده این ظرفیت ها کمک شایانی به حل اختلافات و جمع 
بندی پرونده هایی خواهد کرد که می تواند برای دستگاه قضایی و 

فعالان بازار سرمایه مشکل ساز باشد.
رییس سازمان بورس خاطرنشــان کرد: با توجه به همکاری هایی 
که در حوزه های مختلف با قوه قضاییه داشــتیم، دســتورالعمل 
هشت بندی توسط ریاست قوه قضاییه در سال های گذشته تهیه 
شد که استفاده از ظرفیت شورای حل اختلاف جزو ماده یک این 
دستورالعمل است. با توجه به تاکیدات انجام شده، در صدد استفاده 

از این ساختار در بازار سرمایه هستیم.
عشقی به همکاری قوه قضاییه و سازمان بورس در حوزه پیشگیری 

اشاره کرد و ادامه داد: اقدامات گسترده ای در خصوص پیشگیری 
انجام شــده و همکاری ها منجر به اصلاح مقررات بازار ســرمایه و 
رویه ها شده است که در هیات مدیره سازمان بورس مطرح و مورد 

اصلاح قرار می گیرد.
وی گفت: همچنین در این میان گاهی شاهد اصلاح برخی از رویه ها 
بوده ایم و در مواردی با توجه بــه ظرفیت های قوه قضاییه، قادر به 

استفاده از ظرفیت ها شده ایم.
رییس سازمان بورس آشــنایی قضات با فرآیندهای بازار سرمایه 
را جزو دغدغه های قوه قضاییه و ســازمان بورس دانست و افزود: 
وجود پرونده های مالی باعث شد تا قوانین و مقررات خاصی بر آنها 
حاکم شود که عدم اطلاع از آنها می تواند روند پرونده ها را با مشکل 

مواجه کند.
عشــقی خاطرنشــان کرد: موضوع آمــوزش ویــژه کارآموزان 
 قضایــی و قضــات و برگــزاری دوره ویــژه، نتایج خوبــی را به

 همراه داشت.
وی تصریح کرد: از دیگر اقداماتی که با همکاری قوه قضاییه انجام شد 
و نتایج آن منتشر خواهد شد، بحث افشای آرای کیفری و تخلفاتی 
در سایت سازمان بورس است که با توجه به الزام قانون،  اما تاکنون 

مرتضی قدیمی  -        رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه با همکاری سازمان بورس و قوه  قضاییه اقدامات گسترده ای در خصوص پیشگیری انجام شده است، گفت: این همکاری ها منجر به اصلاح برخی 
مقررات بازار سرمایه شده است.

با توجه به پیچیدگی های 
بازار سرمایه و 

حساسیت های موجود در 
این بازار شاهد گستردگی 

آن هستیم، افزود: بیش 
از 6۰ میلیون نفر سهامدار 

در بازار سرمایه فعال 
هستند که استفاده این 
ظرفیت ها کمک شایانی 
به حل اختلافات و جمع 

بندی پرونده هایی خواهد 
کرد.

   افزایش نسبت تســهیلات به سپرده ها در 
شبکه بانکی

 معاون نظارت بانک مرکزی با اشاره به بهبود نسبت تسهیلات 
به سپرده های بانک ها و مؤسسات اعتباری در استان ها گفت: 
نسبت تسهیلات به سپرده های بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی در کل کشور از ۷۷ درصد در زمان ابلاغ بخشنامه 
ســال ۹۹ بانک مرکزی به حــدود ۸3.۵ درصــد در پایان 

اردیبهشت ماه سال ۱۴۰2 افزایش یافته است.
به گزارش از بانک مرکزی، »ابوذر سروش« با تاکید بر بهبود 
قابل توجه نسبت تسهیلات به سپرده های بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی درغالب استان های کشور از واگذاری حق 
رای مازاد بر ۱۰ درصد مالک واحد شناسایی شده در تعدادی 
از موسسات اعتباری خصوصی به وزارت اقتصاد و همچنین 
تفویض بیش از ۵۰ درصد حق رأی چهار مؤسسه اعتباری به 
وزارت امور اقتصادی و دارایی به استناد تبصره )2( ماده )۱( 
»قانون اصلاح قانون اجرای سیاســت های کلی اصل چهل 

وچهار )۴۴( قانون اساسی« خبر داد.
وی با اشاره به بهبود قابل توجه نسبت تسهیلات به سپرده ها 
در بانک های دولتی و خصوصی پس از ابلاغ بخشنامه بانک 
مرکزی و اجرای آن گفت: نسبت تسهیلات به سپرده های 
بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی در کل کشــور از 
۷۷ درصد در زمان ابلاغ بخشــنامه سال ۹۹ بانک مرکزی 
به حدود ۸3.۵ درصد در پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰2 
افزایش یافته است.سروش ادامه داد: نسبت مزبور در بانک ها 
و مؤسســات اعتباری غیربانکی خصوصی نیز )با احتساب 
اطلاعات مربــوط به دفاتر مرکزی شــرکت ها و واحدهای 
تولیدی سایر استان های مستقر در تهران( از ۶۱ درصد در 
زمان ابلاغ بخشنامه فوق الذکر به حدود ۶۷.۴ درصد در پایان 

اردیبهشت ماه سال ۱۴۰2 افزایش یافته است.
معاون نظارت بانک مرکزی تصریح کرد: در آمار منتشرشده 
روزهای قبل درباره تسهیلات بانکها، مبالغ پرداختی توسط 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی در قالب عقد مشارکت 
حقوقی، لحاظ نگردیده اســت در حالی که منابع پرداخت 
شده از این محل نیز به عنوان تامین مالی شبکه بانکی باید 
لحاظ شود که براساس آمار مربوط، این عدد بیش از ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان است و چنانچه مبالغ پرداختی توسط شبکه 
بانکی کشور در قالب عقد مشارکت حقوقی به آمار ارایه شده 
در خصوص نسبت تسهیلات به سپرده اضافه شود، میزان 

نسبت مورد اشاره به مراتب افزایش خواهد یافت.
وی در ادامه با اشاره به بخشنامه سوم اردیبهشت ماه ۱3۹۹ 
بانک مرکزی گفت: بر این اساس بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی که نسبت مجموع تسهیلات اعطایی آن ها در هر 
استان به مجموع سپرده های آن ها در همان استان کمتر از 
۵۰ درصد است، موظف شده اند تا با نظرداشت لزوم تأمین 
مالی طرح های ملی و نیز انجام تکالیف بودجه های سنواتی، 
در یک بازه زمانی معین حداکثر تا پایان سال ۱۴۰۰، نسبت 
مذکور را به حداقل ۵۰ درصد ارتقاء بخشند؛ به گونه ای که 
حداقل ۵۰ درصد منابع سپرده ای قابل تخصیص در هر استان 

به همان استان اختصاص یابد.

به اجرا نشده بود.رییس ســازمان بورس گفت: اکنون تخلفاتی که پس از تصویب 
این دستورالعمل و از دی ماه سال گذشته به بعد انجام و به آرای قطعی منجر شده، 

پیگیری می شود که این امر اثر خوبی را در کاهش تخلفات خواهد داشت.
عشقی به شورای حل اختلاف که در سازمان بورس راه اندازی می شود، اشاره کرد 
و گفت: پرونده های بازار سرمایه که شــاکی خصوصی دارند و در دادگاه خصوصی 

پیگیری نمی شود، به شورای حل اختلاف ویژه بازار سرمایه ارجاع خواهد شد.
وی تاکید کرد: سال گذشته با یک مورد در بازار سرمایه مواجه شدیم که با توجه به 
نبود شورای حل اختلاف، این موضوع توسط شعبه و قاضی رسیدگی کننده مورد 

بررسی قرار گرفت.
رییس سازمان بورس اظهار داشت: پیگیری ها منجر به این شد تا در پرونده ای که 
مربوط به یکی از جرایم بازار سرمایه بود بالغ بر ۱۰ هزار نفر خسارت خود را از تخلف 

انجام شده، دریافت کنند.
عشــقی ادامه داد: در این زمینــه مبلغی که قاضــی به عنوان خســارت تعیین 
کرده بود، به حســاب افراد واریز شــد و یکی از منافع این اقدام آن است که اتهام 
انجام شــده دیگر تکرار نخواهد شــد.وی با اعــلام اینکه امیدواریم بــا راه اندازی 
شــورای حل و اختلاف پرونده های بیشــتری را وارد چرخه پیگیری قرار بگیرید، 
 گفت: ایــن اقدام ضمــن جبران زیان خســارت دیــدگان باعث تنبیــه افرادی 

خواهد مه تخلفی را انجام داده اند.

زودتر با خبر شوید ...
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آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

  صادرات بیش از 4۷۰۰ تن صیفی جات گلخانه ای به روسیه
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی از صادرات ۴ هزار و ۷3۶ تن صیفی جات 

تولیدی گلخانه های استان تهران به روسیه از ابتدای امسال خبر داد.
 جبرئیل برادری با بیان اینکه در سال گذشته 2۷2 هکتار توسعه گلخانه ها 
را در سطح استان داشته ایم گفت امسال نیز تاکنون 2۶ هکتار گلخانه در 
سطح استان تهران از ابتدای سال احداث شده است.وی با بیان اینکه سطح 
گلخانه های استان تهران به ۴۶۹۰ هکتار رسید، گفت: امسال در برنامه داریم 
که ۱۶۶ هکتار دیگر به این میزان اضافه کنیم.برادری ســطح گلخانه های 
گل تولید گل شاخه بریده اســتان را ۱۴۷۰ هکتار اعلام کرد و گفت: یک 
میلیارد و ۴۶۸ میلیون شاخه گل شاخه بریده و گلدانی تولید می شود که 
گل های داوودی با 3۱3 میلیون شاخه، میخک با 2۷۱ میلیون شاخه و رز 
با ۱۰۱ میلیون شاخه جز پر تولیدترین گل ها در گلخانه های استان تهران 

به شمار می روند.
وی بخش عظیمی از تولیدات گلخانه ای را مربوط به صیفی جات گلخانه ای 
دانست و گفت: 33۱2 هکتار از گلخانه های اســتان تهران مشغول تولید 
صیفی جات هســتند که ۹22 هزار و ۱۶۶ تن انواع صیفــی جات در این 
گلخانه ها تولید می شود و بیشــترین میزان در آن مربوط به خیار فلفل و 

بادمجان است.
به گفته این مقام مسؤول، 22۶۷ تن بادمجان، ۱۵۰3 تن فلفل دلمه ای و 
۹۶۶ تن گوجه فرنگی از تولیدات گلخانه ای استان تهران به روسیه صادر شده 
است و علاوه بر آن صادراتی نیز در حوزه سبزی و صیفی به برخی کشورهای 
اتحادیه اروپا، خلیج فارس، عراق داریم.برادری تکنولوژی بالا، وجود گلخانه 
داران پیشرو و تنوع کشت را از ویژگی های مهم توسعه گلخانه ها در استان 
تهران دانست و گفت: استان تهران علاوه بر کســب رتبه نخست توسعه 
گلخانه ها در سطح کشور طی سال های برنامه ششم توسعه، قدیمی ترین 

گلخانه ها را نیز در اختیار دارد.



اقتصاد کلان 
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تجارت ایران و عراق از ۱۰ میلیارد دلار عبور کرد
محمدرضا کریمی     |     رئیس اتاق مشترک ایران و عراق گفت: در حال حاضر روابط تجاری بین دو کشور از مرز ۱۰ میلیارد دلار عبور کرده است. یحیی آل 
اسحاق امروز در نشستی با حضور بازرگانی جمهوری اسلامی ایران در عراق و نمایندگان وزارت خارجه با بیان اینکه امروز روابط تجاری ایران و عراق به 

تعبیر من یک فرصت شبه طلایی است، اظهار داشت: مجموع اقتضائات ایران و عراق به گونه ای است که فرصت روابط تجاری برای دو کشور استراتژیک و ضروری 
بوده و منافع آن برای مردم هر دو کشور محفوظ است.

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: ۲.۵ هزار میلیارد تومان برای خرید برنج مازاد شمال توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران مصوب شده است.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »محمدعلی نیکبخت« در دیدار با مدیران اتحادیه ها و تشکل های ملی کشاورزی افزود: اعتقاد قلبی به تشکل ها دارم، موفقیت دولت و وزارت جهاد 
کشــاورزی در گرو ارتباط نزدیک با تشــکل ها است.وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: تمام تصدی های مربوط به وزارتخانه باید به تشکل ها واگذار شود و نقش وزارت جهاد کشاورزی تنها 
سیاستگذاری و نظارت بر امور باشد، همچنین همراه با مسوولیت، اختیارات لازم و ابزار کار هم به تشکل ها داده شود.نیکبخت با بیان اینکه تشکل ها باید مطالبه گر باشند، تصریح کرد: وزارت 
جهاد کشاورزی پیگیر واگذاری تصدی ها خواهد بود اما باید گام به گام پیش برویم.وی ادامه داد: در کشورهای توسعه یافته ۹۸ درصد از تولید محصول پس از برداشت بسته بندی و صادر 

می شود و صنایع تبدیلی نقش بالایی در این میان دارد که در وزارت جهاد کشاورزی متولی توسعه صنایع تبدیلی، مرکز مکانیزاسیون است.
تصدی ها به تشکل ها 

واگذار شود

    چرا بانک ها وام مسکن نمی   دهند؟
یک نماینده مجلس دلایل عدم همکاری بانک ها 
در عمل به تکالیف قانونی خود در حوزه پرداخت 

تسهیلات مسکن را تشریح کرد.
بهروز محبی نجم آبادی عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس شــورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرگزاری مهر، به بیان توضیحاتی 
درباره عدم تمایل بانک ها به اعطای تســهیلات 
ساخت مســکن و در مقابل اعطای تسهیلات به 

کارکنان و کارمندان خود پرداخت.
وی درباره علت عدم همکاری بانک ها برای اعطای 
تسهیلات ساخت مسکن و اجرای قانون جهش 
تولید مسکن گفت: یکی از مسائلی که باعث شده 
بانک ها به سمت اعطای تسهیلات مسکن روی 
نیاورند بحث تسهیلات تکلیفی است که بر عهده 

بانک هاست.
محبی نجم آبادی با بیان اینکه قریب به ۲۰۰ هزار 
میلیارد در ســال ۱۴۰۲ در تبصره ۱۶ تسهیلات 
تکلیفی فرزند آوری، ازدواج و مسکن و ... را تعیین 
کرده   ایم افزود: بانک ها به این مساله اعتراض دارند 
که این میزان تســهیلات تکلیفی که قاطبه آنها 
قرض الحسنه اســت کار را برای آنها سخت کرده 

است.
این نماینده مجلس یازدهم ادامــه داد: البته به 
تازگی آمار و ارقامی از تسهیلات اعطایی بانک ها 
به کارمندان و کارکنان خودشان منتشر شده که 
نشان دهنده این است که دلایلی که بانک ها مطرح 
می کنند که اعتبــار لازم را ندارند صحت ندارد و 

بانک ها توانمندی   های بیشتری دارند.
این عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلــس ادامــه داد: اخیرا امــا بــا رایزنی   های 
صورت گرفته، سقف وام خرید و ساخت مسکن 
به دو برابر افزایش یافته است. علاوه بر این بانک ها 
هم موظف شده   اند که سهم بیشتری را نسبت به 
سال های گذشــته در حوزه اجرای قانون جهش 
تولید مسکن تخصیص دهند تا بتوانیم مشکلات 

و موانع معضل بزرگ مسکن را به حداقل برسانیم.
محبی نجم آبادی توضیــح داد: برای حل معضل 
مسکن باید برخی مسائل حل شود که یکی از این 
مشکلات تخصیص زمین و همچنین تخفیف در 
قیمت مصالح است که دولت باید از تمام جهات 

برای ایجاد این زیرساخت   ها کمک کند.
وی افزود: در ســمت دیگر ماجرا بانک ها هستند 
که باید به مردم کمک کنند تا سرمایه لازم برای 
ساخت مسکن به دست آنها برسد. دولت خودش 
نباید به ساخت ورود کند و تنها راه کمک دولت به 
رونق مسکن سازی اعطای تسهیلات، اعطای زمین 
و ارزان سازی پروانه   های ساخت شهرداری   هاست.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
گفت: مساله دیگری که باعث شده بانک ها تمایلی 
به سوق دادن تســهیلات خود به سمت مسکن 
نداشته باشند، این است که به سمت بنگاه داری 
رفته   اند که این موضــوع در بانک های خصوصی 

جدی تر است.
محبی نجم آبادی افزود: مشکل ناترازی مالی در حال 
حاضر در بانک ها خیلی جدی است. در آیین نامه   ای 
که مجلس برای بانک مرکزی تدوین کرده هم قید 
شده که بانک ها باید به مرور از مسیر بنگاه داری 
خارج شوند، قطعا بانک نباید رقیب بخش خصوصی 
شود بلکه باید بخش خصوصی را تقویت کند و در 

ضرر و زیان آن شریک شود. 

  چین بزرگترین صادرکننده خودرو شد
چین در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۳ به بزرگترین 
صادرکننده خودرو در جهان تبدیل و جایگزین 
ژاپن شد؛ به شکلی که صادرات خودروهای چینی 

۵۸ درصد افزایش یافته است.
 بر اساس داده های انجمن خودروسازان چین، این 
کشور در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۳ به بزرگترین 

صادرکننده خودرو در جهان تبدیل شد.
طبق این گزارش، صادرات خودروهای چینی در 
ژانویه تا مارس با ۵۸ درصد افزایش نسبت به مدت 
مشابه سال ۲۰۲۲ به ۱.۰۷ میلیون دستگاه رسید؛ 
این در حالی است که ژاپن، به عنوان صادرکننده 
برتر در سال های گذشته، در این مدت ۹۵۰ هزار 
دســتگاه خودرو صادر کرده است.سال گذشته، 
حجم صادرات خودروی چین بــه رکورد ۳.۱۱ 
میلیون خودرو رسید که این کشور را پس از ژاپن به 
دومین صادرکننده خودرو در جهان تبدیل کرده 
بود.انجمن خودروهای سواری چین پیش بینی 
کرده است که صادرات در سال ۲۰۲۳ به ۴ میلیون 
دســتگاه افزایش پیدا کند.داده ها حاکی از این 
امر است که رشــد صادرات خودرو چین به دلیل 
افزایش تقاضا برای خودروهای الکتریکی و افزایش 
صادرات به روسیه بوده است.صادرات خودروها با 
سوخت های جدید که شامل خودروهای برقی نیز 
می شود، با رشد ۹۳ درصدی به ۳۸۰ هزار دستگاه 
در سه ماهه نخست ســال ۲۰۲۳ رسید و حدود 
۴۰ درصد از کل صادرات خودرو چین را به خود 
اختصاص داد.علاوه بر این، بازوی چینی تســلا 
نیز با فروش ۹۰ هزار دســتگاه در دوره گزارش، 
بزرگترین شریک در صادرات خودروهای با سوخت 
 جدید بود. صادرات ســه ماهه نخســت تسلا از

 چین نسبت به سال گذشــته، ۲۰ درصد رشد 
داشته است.
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رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات وزارت شهرسازی اظهارکرد: طبق مطالعات انجام 
شده حدود ۱۰۰۰ ساختمان بلند مرتبه بالای ۱۲ طبقه بر روی گسل ساخته شده اند 

که نیمی از این ساختمان ها در منطقه یک تهران واقع شده اند.
 علی بیت الهی درباره اقدامات اخیر شهرداری تهران و احتمال صدور مجوزها برای 
ساخت وسازهای برج در حرایم گسلی از جمله ساخت هتل ۳۰ طبقه در منطقه ولنجک 
بر روی حریم گسلی اظهارکرد: آنچه در رسانه ها نقل شده اینکه گویا قرار است برج ۳۰ 
طبقه ای با کاربری هتل در منطقه ولنجک ساخته شود و مطلبی از قول شهردار تهران در 
رسانه ها نقل شده مبنی بر اینکه »برخی از اساتید حوزه معتقدند امکان ساخت این برج 
بر روی گسل یا در حرایم گسلی وجود دارد اما اعلام کرده ایم درباره امکان ساخت این 
برج بر روی گسل از مرکز تحقیقات مسکن وزارت راه و شهرسازی استعلام گرفته شود.«

وی با اشــاره به اظهارات شــهردار تهران درباره دریافت استعلام از مرکز تحقیقات 
شهرسازی وزارت راه و شهرسازی گفت: در جریان استعلامی که توسط شهردار تهران 
گفته شده، نیستم و البته درخواستی به بخش زلزله که متولی این امر است، نرسیده و 
موضوعی به این بخش ارجاع داده نشده است. بخش زلزله که مسئولیت این موضوع را 
برعهده دارد، هنوز استعلامی دریافت نکرده  است. در مجموع اگر هم استعلامی صورت 

بگیرد، طبق قانون احداث ساختمان های بلند مرتبه در حرایم گسلی ممنوع است.
رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تاکید کرد: براساس مصوبه 
شورای عالی معماری و شهرسازی که ابلاغ هم شده، در نقشه های شهر تهران و نقشه 
حرایم گســلی که براساس آن پروانه های ساخت صادر می شود، تاکید شده که احداث 
ساختمان های بلند مرتبه و برج )ساختمان های بالای ۱۲ طبقه( در حرایم گسل ها ممنوع 

است و این مصوبه از سال ۹۷ ابلاغ شده و به اجرا می رسد.
بیت الهی ادامه داد: مصوبات این شورا حکم قانون را دارد و این ممنوعیت از سال ۹۷ 
اعمال می شود و نباید ساختمانی با خصوصیاتی از جمله بیش از ۱۲ طبقه، با کاربری 
بیمارستانی، مدارس، پمپ بنزین و گاز و با درجه اهمیت بسیار زیاد -که در آیین نامه 
۲۸۰۰ برای تعریف ساختمان با اهمیت بالا آمده است که آن دسته از ساختمان هایی 
که بعد از وقوع زلزله ضرورت دارد سر پا بمانند و به مردم خدمات ارائه دهند- در حرایم 
گسلی ساخته شوند. البته ساخت ساختمان کوتاه مرتبه با کربری مسکونی با رعایت 
استانداردها و ضوابط اعلام شده در این محدوده ها بلامانع است.عضو هیات علمی مرکز 

تحقیقات راه، مسکن و شهرســازی افزود: آنچه که درباره هتل ولنجک شنیده ایم که 
البته موضوعی به صورت رســمی به دست ما نرسیده؛ این است که این هتل بر اساس 
۳۰ طبقه طراحی شده، بنابراین این هتل هم مشمول موارد ممنوعیت احداث می شود. 
درباره اینکه این هتل دقیقا بر روی گســل قرار دارد یا نه؟ از آنجایی که هنوز به طور 
رسمی مختصات این هتل ارائه نشده نمی توان در این باره اظهار قطعی داشت. اما اگر بر 

روی حرایم گسلی تهران واقع شده باشد، ساخت آن ممنوع است.
وی تاکید کرد: تمام مردم می دانند بر روی زون گسلی بیشترین انرژی زلزله تخلیه 
می شود و اگر ساختمان های متراکم و بلند مرتبه و ساختمانی با مخازن سوخت و آب 
بر روی این حرایم ساخته شوند، خسارت ثانویه ایجاد می کنند و ممنوعیت ساخت این 
ساختمان ها بر این فلسفه است که تخریب این ساختمان ها پس از زلزله ضربه سنگین تری 
وارد می آورد، به همین دلیل از ۳۰ سال گذشته ساخت این ساختمان ها بر روی گسل 
ممنوع بوده اما در سال ۹۷ نقشه گسل و حرایم گسل ها تصویب شد که بر اساس آن 

امروز می دانیم که در چه نقاطی نباید این ساخت وسازها انجام شود.
بیت الهی با اشاره به وضعیت گسلی منطقه یک تهران اظهارکرد: منطقه یک تهران 
مسیر عبور سه گسل درون شهری بزرگ است و سه گسل به موازات هم از این منطقه 
یک تهران عبور می کنند و اتفاقا بیشترین ساختمان های بلند مرتبه در منطقه یک تهران 
ساخته شده اند و بیشترین ساختمان هایی که بر روی گسل ساخته شده اند در همین 
منطقه هستند. از سوی دیگر بیشترین تقاطع با لوله های گاز و گسل ها در همین منطقه 

دیده می شود و اساسا منطقه یک تهران، منطقه پرتراکمی است.
رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی درباره ساختمان های 
درگیر در گسل های تهران و منطقه یک گفت: براساس مطالعاتی که در مرکز تحقیقات 
مسکن و شهرسازی انجام شده، در کل تهران بیش از ۱۲ هزار پلاک ساختمانی بر روی 
گســل ها ساخته شدند که هر پلاک ممکن است چندین واحد داشته باشد. همچنین 
طبق مطالعات انجام شده حدود ۱۰۰۰ ساختمان بلند مرتبه بالای ۱۲ طبقه بر روی 

گسل ساخته شده اند که نیمی از این ساختمان ها در منطقه یک تهران واقع شده اند.
وی تاکید کرد: در منطقه یک تهران بسیاری از ساختمان های مهم ستادی و نهادی بر 
روی گسل ساخته شده اند و بالغ بر ۲۴۹ مرکز مهم و مدیریتی و عمومی خدمات رسانی 
برروی گسل شمال قرار گرفته اند. همچنین منطقه یک بافت فرسوده وسیعی هم دارد 
از جمله مناطق دارآباد، گلاب دره جماران و تجریش و...که در این بافت ها کوچه های 
معابر بسیار باریک هستند که به شدت ریسک زلزله را بالا می برند و اگر تنها یک سنگ 

از نماد این ساختمان ها ریزش کند کل خیابان مسدود می شود.
عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی گفت: در دوره ای که تلاش 
زیادی کردیم که این نفشه ها مصوب و ابلاغ شده، اطلاع رسانی عمومی شود، شاید یکی 
از دلایل اصرار یکی از مسئولان وقت برای عدم اطلاع رسانی از نقشه ها، اعتراض مردم 
آن منطقه و ایجاد ترس و التهاب بین  آنها بود. به همین دلیل در آن دوره اطلاع رسانی 
نشد تا موجب اعتراض مردم نشود. اما یک جنبه این موضوع مردم و سلایق آنها و نگاه 
تجاری و مالی در ساخت وسازها در گران ترین منطقه تهران است اما از دیدگاه مسئولان 
دولتی و ارگان های مهم به هیچ وجه قابل قبول نیست، این موضوع و ممنوعیت ها دیده 

نشود و همچنان مجوز ساخت وساز بر روی حرایم گسلی داده شود.
وی تاکید کرد: مصوبه شورای عالی معهماری و شهرسازی در سال ۹۷ در طول تاریخ 
بی سابقه بوده و یک قدم رو به جلو برای جلوگیری از خسارات زلزله احتمالی محسوب 
می شــود اما در اجرا لازم اســت که همه دستگاه اهمیت آن را درک کنند. شاید مردم 
نگاه تجاری به ساخت وساز در منطقه یک داشته باشند اما توجه مسئولان به این مهم 
ضرورت دارد. مسئولان باید توجه داشته باشند که حادثه یکبار اتفاق می افتد و می تواند 
غیر قابل جبران به بار بیاورد، در حالی که پیش از وقوع حادثه می توان جلوی شــدت 

خسارات آن را گرفت.

خبر بد برای برج  نشین های تهرانی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

رئیس اتاق مشترک ایران و عراق افزود: ما در یک شرایط خاص در 
جهــان و منطقه قرار داریم ولی آنچه که برای ما ثابت اســت پیگیری 
منافع ملی بوده که نمود پیگیری این منافع ملی بهره مندی از فرصت های 
تجاری در کشــور عراق اســت.آل اســحاق ادامه داد: ظرف چند سال 
آینده رسیدن به تجارت ۲۰ میلیارد دلاری بین دو کشور ایران و عراق 
امکان پذیر اســت.وی اضافه کرد: در حال حاضر روابط تجاری بین دو 
کشــور از مرز ۱۰ میلیارد دلار عبور کرده اســت و لذا سال آینده قطعاً 
بخش خصوصی ما می تواند روابط تجاری با عراق را بدون صادرات گاز 

و برق و خدمات فنی و مهندسی به ۱۰ تا ۱۱ میلیارد دلار برساند.
رئیس اتاق مشترک ایران و عراق اظهار داشت: اکنون وضعیت امنیت 
در کشور عراق بهتر شده است و این کشور با وجود اینکه جمعیتی کمتر 
از ایران دارد دو برابر ما درآمد نفتی دارد لذا کشور عراق کشوری فقیر 
نیست اما طی ۴۰ سال گذشته با عدم سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 
مواجه بوده اســت.آل اسحاق تصریح کرد: بنابراین تا ۱۰ الی ۱۵ سال 
آینده کشور عراق بهترین جا برای سرمایه گذاری در منطقه است و این 
کشور به دلایل مختلف برای ما در حوزه تجارت دارای مزیت نسبی است.

وی با اشــاره به اینکه کشور عراق طی امســال و سال آینده قصد 
ســرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد دلاری را دارد، اظهار داشــت: ۸۵ درصد 
نیازهای مربوط به زیر ساخت این حجم از سرمایه گذاری باید از خارج 
وارد شــود لذا حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد دلار فرصت کار وجود دارد 
که اگر ایران از ۱۰ درصد آن استفاده کند بسیار خوب است.آل اسحاق 
گفــت: حتی ســرمایه گذاران می توانند برای ســرمایه گذاری در عراق 
کنسرســیوم های مشترک تشکیل دهند زیرا الان به تنهایی کار کردن 
سخت است و لذا کنسرسیوم ها می تواند به صورت مشترک بین فعالان 
اقتصادی ایران و عراق و حتی کشــور سوم تشــکیل شود.رئیس اتاق 
مشــترک ایران و عراق با بیان اینکه بخش خصوصی ما مشکلی برای 
دریافت پول خود ندارد، گفت: طلب ما از کشور عراق عمدتاً مربوط به 
نهادهای دولتی و در خصوص گاز و برق است.وی همپنین تصریح کرد: 
طلب دولت ما از عراق حدود ۱۰ میلیارد دلار اســت که این رقم دائماً 
کم و زیاد می شود.آل اسحاق بیان داشت: همانطور که وزیر عراق اعلام 
کــرده تمام طلب های ایران از عراق یعنی ۱۰ میلیارد دلار به بانک تی 
بی آی داده شده و حتی توافق شده تا از این پول در موارد غیرتحریمی 
مانند دارو و ... استفاده شود لذا اصلًا در مورد مطالبات از عراق مشکلی 
وجود ندارد و به ویژه بخش خصوصی که هیچ مشکلی در این رابطه ندارد.

پس از حدود دو ماه از تصویب لایحه دو فوریتی خودروهای وارداتی و صدور اجازه 
واردات خودروهای کارکرده به دولت، روزگذشته )یکشنبه ۱۱ تیر ماه( مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نیز عدم مخالفت خود با این طرح را اعلام کرد؛ بر این اساس باتوجه به 
عدم مخالفت هیچ نهادی از وزارت صمت و مجلس تا مجمع تشخصیص، درصورتی که 
بانک مرکزی هم تایید نهایی بدهد، ورود خودروهای کارکرده به کشور با هدف تنظیم 
بازار در کنار خودروهای نو خارجی، حتمی خواهد بود و طبق پیش بینی کارشناسان 

این حوزه، باید منتظر کاهش قیمت خودروها در بازار نیز بود.
 آخریــن روزهای فروردین ماه بود کــه وزارت صنعت، معدن و تجارت لایحه دو 
فوریتی خودروهای کارکرده را جهت طی تشریفات قانونی به هیات دولت تقدیم کرد 
تا در صورت تصویب مراجع ذی ربط، واردات خودروی دســت دوم نیز در دستور کار 
قرار گیرد؛ در طرح پیشــنهادی وزارت صمت برای واردات خودروهای کارکرده، عمر 
خودروها در محدوده نهایت پنج سال مدنظر قرار داشت و لزوم تایید استاندارد سازمان 
ملی استاندارد و سازمان محیط زیست هم شرط بود. همچنین در این پیشنهاد آمده 
بود که هر شــخص حقیقی می تواند بدون داشــتن کارت بازرگانی نسبت به واردات 
خودرو اقدام کند.در حاشیه جلسه ۳۰ فروردین ماه هیات دولت، وزیر سابق صنعت، 
معدن و تجارت )سیدرضا فاطمی امین( نیز از تصویب لایحه دو فوریتی واردات خودرو 
کارکرده در دولت خبر داد و اعلام کرد که به سرعت به مجلس ارسال می شود؛ پس 
از آن، رئیس جمهوری ششم اردیبهشت ماه، نامه ای با عنوان »الحاق موادی به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو« که به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت در جلسه ۳۰ 
فروردین ماه ۱۴۰۲ هیات وزیران با قید دوفوریت به تصویب رسیده بود، برای انجام 
تشــریفات قانونی، به رئیس مجلس شورای اسلامی ارسال کرد که در آن به موضوع 
واردات خودروهای کارکرده نیز اشــاره شده بود.در ابتدای اردیبهشت ماه، سخنگوی 
وقت وزارت صمت از تسهیل واردات خودروهای کارکرده با دریافت مجوزهای قانونی 
سخن به میان آورد که براساس آن، مواردی نظیر انتقال فناوری و داشتن نمایندگی 
رســمی برای خودرو کارکرده از قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب سال ۱۴۰۱ 
حذف شد. در لایحه دولت همچنین تاکید شده بود امکان استفاده از استانداردهای 
کشور مبداء برای خودروهای وارداتی کارکرده با تایید سازمان ملی استاندارد و سازمان 
محیط زیست کشور قابل پذیرش باشد.در نهایت ۱۱ اردیبهشت ماه بود که نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با بررسی لایحه الحاق موادی به قانون ساماندهی صنعت خودرو 
به صورت دو فوریتی موافقت کردند و به دنبال آن، محمدباقر قالیباف-رئیس مجلس 

شورای اسلامی- در یک گفت وگوی تلویزیونی، عدم مخالفت مجلس با واردات خودروها 
کارکرده را اعلام کرد.وی با بیان اینکه از نظر ما )مجلس(، در آیین نامه تعریف شــده 
برای واردات خودرو، دولت می توانست واردات خودروی دست دوم را هم مدنظر داشته 
باشد، تصریح کرد: اگر دولت از ما سوال می کرد، اعتقاد ما بر این بود که تفاوتی برای 
واردات خودروهای دست دوم و کارکرده وجود نداشت؛ البته واردات خودروی دست دوم 
شرایطی نظیر عمر خودرو، خدمات، چگونگی واردات و... هم دارد؛ به هر حال لایحه دو 
فوریت نیز تصویب شده و دولت می تواند برای واردات خودروهای کارکرده اقدام کند.

به گفته رئیس مجلس شورای اسلامی، واردات خودروهای کارکرده، قطعا در قیمت، 
میزان تولید و کیفیت خودروهای داخلی تاثیرگذار خواهد بود و داخلیِ ســاز مجبور 
خواهد بود برای ماندن در بازار، کیفیت را افزایش دهد و »تصور نکند که هر خودرویی 
را با هر قیمتی می تواند.در همین راستا علی بهادری جهرمی- سخنگوی دولت- نیز 
اعلام کرد: لایحه دوفوریت واردات خودرو، بعد از اعلام مکتوب موافقت ریاست مجلس 
اجرایی می شــود؛ این واردات در چارچوبی که در لایحه مشخص شده انجام خواهد 
شد. منتظر هستیم نظر رئیس مجلس مبنی بر عدم مغایرت آیین نامه واردات با قانون 

ساماندهی صنعت خودرو نیست، به صورت مکتوب به دولت ابلاغ شود.
پس از این موضوع، کمیسیون نظارت دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام، در 
رابطه با نامه  الحاق موادی به قانون ساماندهی صنعت خودرو )پیشنهاد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت(، چند مغایرت و ابهام از جمله  مغایرت با جز ۷ و۳ ماده ۹ سیاست های 
کلی قانون گذاری، بند ۱ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و بند ۷ سیاست های کلی 
تولید ملی و بند ۲ سیاست های کلی برنامه هفتم را تشخیص داده و گزارش کرده بود.

پس از این گزارش، اعضای هیئت عالی نظارت، وارد بحث و تبادل نظر شدند. در 
نهایت اما با توجه به موافقت کلی مجمع تشــخیص مصلحت با واردات خودرو و نیز 
آمارهای موجود از میزان نیاز به خودرو، کســری بــازار خودرو و تایید اینکه واردات 
موجب لطمه به تولید داخلی نمی شود، محرز شد که واردات خودروهای کارکرده مغایر 
سیاست های کلی نظام نیست؛ براین اساس روز گذشته )یکشنبه(، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نیز به عنوان یکی از آخرین های نهادهای تصمیم گیر، عدم مخالفت خود 
با واردات خودروهای کارکرده به کشور را اعلام کرد.در جلسه روز گذشته مجمع، پس 
از بحث و تبادل نظر اعضای هیئت عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های کلی 
نظام، واردات خودروهای کارکرده را مغایر سیاست های کلی ندانستند و دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ضمن  تاکید بر مجاز بودن دولت برای واردات خودرو، افزود: 
نیــاز به لایحه ای برای واردات خودروی کارکرده نبود. غیر از ابهام مربوط به »انتقال 

فناوری« سایر ایرادات کمیسیون نظارت دبیرخانه وارد نیست.

  با ورود خودروهای کارکرده، قیمت ها در بازار خواهد ریخت
واردات خودروهای کارکرده با هدف تامین بخشــی از نیاز بازار که تولید داخل و 
واردات خودروهای نو تکافوی آن را نمی دهد، برنامه ریزی شــد و در دستو ر کار قرار 
گرفت؛ با ورود خودروهای کارکرده در اصطلاح )تمیز یا در حد نو( با توجه به اینکه 
قیمت مناسب تری نسبت به خودروهای نو دارد، می توان بخشی از نیاز بازار را پاسخ داد؛ 
براین اساس این اقدام تاثیر قابل توجهی در کنترل قیمت ها در بازار نیز خواهد داشت.

در رابطه با واردات خودروهای کارکرده به کشور و تاثیر آن بر بازار داخل، امیرحسن 
کاکایی- عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم وصنعت، در گفتوگو با ایسنا، 
اظهار کرد: در وهله اول نکته مهم و اساســی این است که بانک مرکزی نیز موافقت 
خود برای تخصیص ارز برای واردات را اعلام وتایید کند که در شرایط فعلی اقتصادی، 

توان تامین ارز برای واردات این دست خودروها را خواهد داشت یا نه.
وی افزود: واردات خودروهای کارکرده زوایای بســیاری را دارد که جای بررســی 
دارد اما  نکته حائز اهمیت این اســت که برای ورود خودروهای کارکرده، بایستی به 
موضوع  خدمات پس از فروش آن و ارائه خدمت به مشتریان توجه کرد. ضمن اینکه 
موضوع منشاء  ارزی که تاکیدی بر مشخص  بودن آن در لایحه واردات خودروهای 
کارکرده گذاشــته نشده  است، نیز به جهت جلوگیری از مشکلات احتمالی بایستی 

مدنظر قرار  گیرد.

بازار خودرو در آستانه کاهش قیمت  خارجی ها!
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مریم لطفی      |۴۰ روز است که نماگرهای بورسی همراه با نوسانات منفی مسیری متزلزل را پیموده         اند. روند بازار سهام از نیمه اردیبهشت 
دستخوش تغییراتی غافلگیرکننده شد و پس از ورود ۷۲ساعته به ابرکانال ۵/ ۲ میلیون واحد، حالا تا محدوده د ومیلیون و ۱۰۰هزار 

واحد پسرفت کرده است؛ با این حال بر اساس شواهد آماری هم اکنون شاخص  کل بورس تهران از آخرین کف ثبت شده در اسفند ۱۴۰۱ در حدود 
۳۲/ ۳۵ درصد بالاتر نشسته است.
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وزیرنفتخاطرنشانکرد:اینپروژهقراراستاستحصالاتاناز۱۸فازپالایشگاهراانجامدهدوسالانه۲۵۰تا۳۰۰میلیوندلارسودآوریبرایکشوردارد،عملیاتاجراییاینپروژهتادو
ماهآیندهآنآغازمیشــود.اوجیادامهداد:نخســتینپروژهاســتحصالاتانکشوردرپالایشگاهگازپارسیان)واحداستحصالاتانپارسیانسپهر(ازسویستاداجراییفرمانامامبهبهرهبرداری

رسیدهاست.

 سودآوری ۳۰۰ میلیون 
 دلاری با استحصال اتان در
 پارس جنوبی

 از ابتدای مهر،  چک های قدیمی فقط در 
بانک خودشان پذیرفته می شوند

بانکمرکزیدربخشــنامهایبهشبکهبانکی
اعلامکردازابتدایمهرســالجاری،چکهای
قدیمیفقطدرشــعببانکصادرکنندهدسته

چکپذیرفتهمیشوند.
بهگزارشازبانکمرکزی،باگذشتبیشازدو
سالازاجراییشدنقانونجدیدچک،چکهای
جدیدبنفشرنگکهالزامثبتوتأییددرسامانه
صیاددارندمورداقبالعمومیبودهوبراســاس
آخرینآمار،۸۷.۵درصدچکهایوصولشدهاز

چکهایجدیدبودهاست.
برهمیناساس،ازابتدایمهرماهسالجاری،
چکهایقدیمی)چکهایبدوننیازبهثبتو
تأییددرســامانهصیاد(فقطدرشعببانکهای
صادرکننــدهدســتهچکپذیرفتهمیشــوندو
دارندگانایندستهچکهادرفرصتباقیمانده
میتوانندبهشعبخودمراجعهکردهودستهچک

صیادیجدیددریافتکنند.
گفتنیاســتطبقاینقانون،ازابتدایسال
۱۴۰۰چکهایجدیدیدراختیارمشتریانبانکی
قرارگرفتکهصادرکنندگانهمزمانباصدورآن
درقالبنســخهفیزیکیبایداطلاعاتآنرادر
سامانهصیادثبتمیکردند.بنابراینوباتوجهبه
سایرالزاماتقانونجدید،نسبتبرگشتچکهای
جدیددرمقایسهباچکهایقدیمیکاهشقابل

ملاحظهایداشتهاست.

 پرداخت ۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
مشاغل خانگی تا پایان سال

معاونتوســعهکارآفرینیواشــتغالوزارت
تعــاون،کارورفاهاجتماعــیازپرداخت۴هزار
میلیاردتومانتســهیلاتبرایمشاغلخانگیتا

پایانسالجاریخبرداد.
محمودکریمیبیرانونددرســومیننشست
قرارگاهجهادیاشــتغالبااشــارهبهپرداخت۴
هزارمیلیاردتومانتسهیلاتبرایمشاغلخانگی
تاپایانســال،گفت:اگرتاپایانمهرامسال۷۰
درصدمنابعجذبشود،منابعجدیدیازسوی

بانکمرکزیاختصاصمییابد.
بهاینترتیباگربراســاسبرنامهریزیهای
انجامشــدهدرخصوصمحــلهزینهکرداین
تسهیلات،مبلغپرداختیمورداستفادهقرارگیرد
بانکمرکزیاعتباراتجدیــددوبارهاختصاص

خواهدداد.
ویافزود:سالگذشتهاعتبارمشاغلخانگی۳
هزارمیلیاردتومانبودکهباکمکبانکمرکزیو
سایربانکهابیشاز۹۰درصدآنپرداختشد.
کریمیبیرانوندادامهداد:ســالگذشتهبرای
نخســتینبار۲هزارو۹۰۰میلیــاردتوماناز

تسهیلاتدرمشاغلخانگیجذبشد.
ویبــاانتقادازعملکردبرخیازبانکهابرای
پرداختنکردنتسهیلاتاشتغالزاییتبصره۱۶
گفت:ازابتدایامســالبه۸بانکابلاغشدهکه
موظفهستندتسهیلاتمشاغلخانگیراپرداخت
کنندوهیچبهانهایپذیرفتهنیستوسرپرست
بانکهایاســتاننیزبایدموضوعراپیگیریوبا

آنهابرخوردکنند.
معاونتوسعهکارآفرینیواشتغالوزیرتعاون،
کارورفاهاجتماعیبااشــارهبهسامانهملیرصد
ومزایایآناظهارکرد:سامانهملیرصدبستری
برایشفافســازی،نظارتوسیاستگذاریدر
حوزهاشــتغالاست.اینســامانهبستریبرای
برخطدنبالکردنعملکردنهادهایزیرمجموعه

بهشمارمیرود.

 زمان فروش مرحله سوم طرح یکپارچه 
خودرو اعلام شد

مدیرســامانهیکپارچهفروشخودرودرباره
مرحلهســومطرحیکپارچهخــودروتوضیحاتی

ارائهداد.
تقدسیمدیرسامانهیکپارچهفروشخودرودر
خصوصفروشدورهسومیکپارچهخودروگفت:
طرحفروشیکپارچهخودروختمبهایندومرحله
نخواهدشد،امااینکهفرآیندمرحلهسومدقیقاچه
زمانیباشد،هنوزمشخصنیستوقطعاپساز
اتماممرحلهدوم،برایمرحلهســومواجرایآن

برنامهریزیصورتخواهدگرفت.
بهگفتهاو،احتمالامرحلهسومتخصیصفروش

خودروشهریورماهانجامشود.

 آمارهــای تکان دهنــده از انحرافات 
تسهیلاتی بانک ها

درشرایطیکهدولتعزمخودرابرایبرخورد
بابانکهاییکهعملکردنامناســبیدرپرداخت
تســهیلاتدارندجزمکردهاستوهشدارهای
جدیدراینزمینهبهبانکهایمتخلفدادهشده،
بهنظرمیرسدبایددرانتظارموججدیدیبرای
اصلاحساختارمعیوبپرداختتسهیلاتدربرخی
بانکهابود.دراینمیانبرخیبانکهایخصوصی
دچارچالشهاوانحرافاتزیادیدرکارنامهخود
هستندکههرچندوقتیکبار،گوشهایازعملکرد
نامطلوبوانحرافاتآنازعملیاتبانکداریآشکار
میشــود؛بانکهاییکهبرخلافبخشنامهبانک
مرکزی،عملکردضعیفیدرپرداختتســهیلات
بانکیبهویژهدربرخیاســتانهاداشــتهاندوبا
توجهبههشدارجدیوزیراقتصاددراینزمینه
بایددیداینرویهتاچهاندازهاصلاحخواهدشد.

 گزارش بازوی پژوهشی 
مجلس، صنعت خودرو 

را یکی از این صنایع 
اولویت   دار می   داند 
و تاکید می کند که 
خودروسازی یک 

صنعت پیشرو است و 
در تاریخ توسعه صنعتی 

کشورها نیز پیشران 
بوده است و به دلیل 

تاثیری که بر ۶۰صنعت 
دیگر دارد 

امافرازوفرودنماگرهایسهامیطیمدتیادشدهبهقدری
نفسگیربودهکهخروج۱۸هزارمیلیاردتومانیپولحقیقیاز
گروههایمختلفیکپرســشمهمرابنانهادهاست:دراین
مسیرپرهیاهوچهگروههاییتوانستهاندوضعیتقابلقبولتری
رابهنمایشبگذارند؟یابهتراستاینپرسشرابدینصورت
مطرحکنیمکهدراینمدتسهامدارانچهگروههاییشرایط
مســاعدتریحتینسبتبهروندبازاروشاخصکلپشتسر
گذاشتهاند؟تحلیلگرانبازارسرمایهمیگویندطیمدتیادشده
عملکردصنایعمختلفمتاثرازمتغیرهایبیرونیتفاوتفاحشی
بایکدیگرداشتهاند؛ایندرحالیاستکهدرصورتعدمبروز
برخیاتفاقاتدرمسیرفاکتورهایاثرگذاربربازارسهام،روند

بازدهیصنایعمیتوانستبهگونهایدیگررقمبخورد.
شواهدآمارینشانمیدهدهمزمانباآغازموجصعودیدر
اسفندسالقبلتااردیبهشتامسال،۳صنعتسیمان،بانکو
بیمهتوانستندبازدهیبهترینسبتبهرقبایخودنشاندهند

وکامسهامدارانخودراشیرینکنند.اماطیمدتیادشدهبا
جاماندناکثرگروههایشاخصسازوبزرگازروندصعودیو
جایگزینیصنایعمتوسطوکوچکدرمسیرصعودی،شاهدافت
بازدهیصنایعبزرگبودیم.آنطورکهآمارهاخبرمیدهند۳
صنعتسیمان،بانکوبیمهازابتدایسالبازدهیقابلقبولی
کسبکردهاندوحتینسبتبهوضعیتکلیشاخصکلاین
بازار،نوســانمنفیکمتریرابهثبترساندهاند.ایندرحالی
استکهمابقیصنایعهمزمانباروندنزولینماگرهانتوانستند
سهامدارانشــانراازدامزیانبرهاننــد،بهطوریکهمیتوان
گفتاکثراینصنایعهماکنوندرقیمتهایاســفند۱۴۰۱

درحالمعاملهاند.

  نااطمینانی از اهداف بازار
اماچرازمانیکهدماســنجاصلیتالارشیشــهایواکنش
معنادارینسبتبهانتظاراتتورمینشاندادترمزآنکشیده

شد؟همزمانیتغییرروندحرکتینماگرهابابروزبرخیاتفاقاتحاکیازآناستکهبرخیعوامل
نقشغیرقابلانکاریدرنوســاناتبهوجودآمدهایفاکردهاند.بهعنوانمثالبررســیروندبازدهی
خودروســازانحاکیازآناســتکههمســوبااوجگرفتناختلافنظرهاازسویشورایرقابتو
وزارتصمتبرسرعرضهخودرودربورسکالاوبرخیدخالتهادرمسیرقیمتگذاریخودروها،
ســهامداراناینگروههابلافاصلهاقدامبهفروختنســهامیادشدهکردهاند.ایندرحالیاستکه
بهنظرمیرســداینگروهفارغازحواشیتحمیلشــدهمیتوانستتاحدودزیادیرضایتاهالی
بازارسرمایهوسهامدارانراجلبکند.اگرچهبازارسهامدرابتدایسالهمچناندرگیرپیشتازی
انتظاراتتورمیواســتقبالدلارازجهشهایمکرربود،اماباکاستهشدنازشیبتندانتظارات
تورمیوسقوطقیمتدلارازکانال۵۵هزارتومان،ازمسیرافزایشیکهدرپیشگرفتهبود،عقب
نشســت.درهمینرابطهاحمداشتیاقی،کارشناسبازارسرمایه،بااشارهبهنقشعواملاثرگذاربر
صعودناپایداربورس،اظهارکرد:ازابتدایسالتامیانههایاردیبهشت،فضایحاکمبرانتظارات
تورمیواشــباعقیمتیدربازارهایموازیسببشدبرخینمادهاازنظرقیمتیدرمحدودههای

بالاباافزایشتقاضاواقبالسرمایهگذارانروبهروشوند.
ازسویدیگربهدلیلآنکهبورستهراندرسال۱۴۰۱درقیاسبابازارهایموازینتوانستهبود
نسبتبهافزایشقیمتدلاردرمسیرصعودیقراربگیرد،بافروکشکردنتبتقاضادربازارهای
دیگر،سمتوســویافزایشیبهخودگرفت؛بهطوریکهبرخیگمانهزنیهاحتیازتداومحرکت
صعودیبورسبهسمتقلهتاریخیجدیددیگرحکایتمیکرد.امارفتهرفتهوبااوجگرفتناخبار
اقتصادیوسیاسی،روندصعودیبورسمتوقفشدوخروجگستردهپولازبازارمذکوررقمخورد.
اینعواملاکثرگروههارادروضعیتنامســاعدقرارداد.بهعقیدهاکثرکارشناســانبازارسهام،در
۴۰روزمعاملاتیگذشــتهعواملیچونسیگنالهایمتضادمذاکراتیمنتشرشده،نااطمینانیدر
وضعیتانتظاراتتورمیناشــیازفضایاقتصادی،حواشــیانتشارنامهحذفسقفنرخخوراک
پتروشــیمیها،گرانیگازخوراکپتروشیمیهابهعنوانمادهاولیه،هزینهسوخت،ابهاماتعرضه
خودرودربورسکالاوزیانخودروسازان،نوسانبهایدلاروحتیزمزمهافزایشنرخسودسپرده
بانکیدرروزهایاخیررامیتوانبهعنوانمحرکهایبازدارندهدربازارسهامنامبردکهمنجربه
کاهشچشــمگیرروندسودسازیشرکتهایبورسیشدهاند.ازسویدیگررفتاربانکمرکزیدر
قبالکشــفقیمتدلارنیماییدومســببشدصنایعمرتبطازروندافزایشیجابمانند.اشتیاقی
درادامهگفت:صنعتخودرودرگروهیجامیگیردکهتاوانزیادیراازعواملنامبردهپسداده
است.بنابراینخودروسازاندرحالیکهسعیداشتندراهیجدیدبرایتامینمالیخوددرپیش

بگیرند،امادرنهایتنتوانستندباتوسلبهاینگزارهمهمسودکسبکنند.
جدیدترینبرآوردخودروســازانبزرگکشــورنشانمیدهدآنهاهمچنانبازیاندهیدرتولید
مواجههستند،زیراطبقروالگذشتهمبلغبهایتمامشدهمحصولاتآنهاازمبلغفروشجلوزده
است.اگرچهایناتفاقبارهاازسویتحلیلگرانبورسیپیشبینیشدهبود،بااینحالحتیتالحظه
نگارشاینگزارشنیزنمیتوانبااطمینانازمیزبانیبورسکالاازخودروسازانورفعابهاماتدر
بساطسیستمقرعهکشیاینگروهسخنیبهمیانآورد.درگروهپتروشمینیزدوفاکتور»کاهش
قیمتهایجهانی«و»افزایشقیمتخوراک«ســببزیاندهیاینبخشدرمیانســایرصنایع
شــدهاست.انتشاربیانیهکارگروهمتانولدرنخستینروزمعاملاتیهفتهجاریحولمحورتوقف
تولیدپتروشــیمیهادرصورتعدماصلاحقیمتخوراکنیزبهروشنیبرایننکتهتاکیدمیکند.
بررسیرونددادوستدهایبازارسهامنشانمیدهدکهنااطمینانیوتردیددرمعاملاتافزایشیافته
است.درفضایکنونیباتوجهبهرفتارسیاستگذار،حرکتبورسدرریلنامتوازنقیمتیتاحدوی
طبیعیبهنظرمیرسد.روندنزولیورودپولبهبازارسرمایهوفقداننقدینگیدربورسشرایطی
رافراهمکردهتامباحثتامینمالیدولتازبازارسرمایهازطریقانتشاراوراق،افزایشقیمتاین
مهم،عدمپرداختمطالباتصندوقهایبازنشستگی)کهبهنوعیدردستهعرضهکنندگانبازارقرار
دارند(وپروندهنامشخصدرخصوصنحوهآزادسازیسهامعدالت،باابهاماتبیشماریمواجهباشد.
احتمالکاهشعمومیقیمتموادخاموکالاهادرافقمیانمدتنیزازجملهسناریوهاییاست
کهبیشازقبلقوتگرفتهوطبیعتانمیتوانپیامدهایبالقوهآندرسهاممرتبطدربورستهران
رانادیدهگرفت.تداومسیاســتهایانقباضیفدرالرزرودرآنسویمرزهانیزهمانطورکهدر
بــازهمیانمدتمیتوانــدراهرابرایرکودقیمتهادربازارهایکالاییبینالمللیبازکند،عاملی

استکهمیتواندبهزیانبورستهرانتمامشود.

مدیرعاملبورسانرژیایرانبااشارهبهاقداماتدولتسیزدهمدرحوزهبورسانرژی
اعلامکرد:اکنونبورسانرژیهمکاریخودراباسازمانمحیطزیستبرایراهاندازی

بازارکربنآغازکردهکهامیدواریمبتوانیمهرچهسریعترآنرابهنتیجهبرسانیم.
علینقویبهاقداماتانجامشدهازسویبورسانرژیدردولتسیزدهماشارهکرد
وافزود:مهمتریناقدامدولتسیزدهمدرحوزهوزارتنفت،پذیرشگواهیسپرده

نفتخامومیعاناتگازیبود.
ویاظهارداشت:باتغییراترخدادهدرشرکتملینفتوبابرنامهایکهبخش
اموربینالمللاینشــرکتدردســتورکارقرارداد،اقداممربوطبهپذیرشگواهی
سپردهنفتخامومیعاناتگازیبهمرحلهاجرارسیدوشاهدآغازمعاملاتگواهی

سپردهنفتخامدراسفند۱۴۰۱بودیم.
نقویبهاقداماتانجامشــدهدرشرکتملیگازایرانوبرنامههایاجراشدهاین
شرکتدرحوزهبورسانرژیتاکیدکردوگفت:نکتهدیگرمربوطبهافزایشحجم

معاملاتگازمایعدرشــرکتگازبود،معاملاتگازمایعدرســال۱۴۰۰باافزایش
۴۴درصدینسبتبهسال۱۳۹۹همراهبود.مدیرعاملبورسانرژیایرانخاطرنشان
کرد:همچنیندراینبرههزمانیدراینکالایمهمشرکتگاز،شاهدافزایشتعداد
مشتریانومازاددرآمدناشیازرقابتبودیم.ویاظهارداشت:تاکنونبرنامهریزیهای
مهموموثریرابرایافزایشعرضههاباشرکتملینفتایرانونیزشرکتگازایران
دردستورکارقراردادیمکهدرادامهاینفعالیتهازمینهتغییراتمهمدراینحوزه
فراهمشد.بهگفتهنقوی،قسمتیازهمکاریهادرزمینهراهاندازیگواهیصرفهجویی

گازطبیعیبودکهبایدباهمکاریشرکتگازبهنتیجهبرسد.
مدیرعاملبورسانرژیایرانتاکیدکرد:همچنیندرحوزهوزارتنفت،شرکت
ملــیپالایشوپخشفرآوردههاینفتیباتوجهبهافزایشمصرفداخلیدرحوزه
ســوخت،بحثصادراتبنزینوگازوییلمتوقفشدوشاهدکاهشحجمصادرات

فرآوردههاینفتیبودیم.

  تصویب دستورالعمل توسعه مبادلات برق در بورس انرژی
ویبههمکاریهایصورتگرفتهمابینوزارتنیرووبورسانرژیاشــارهکردو
افزود:باحضوروزیرنیرودرحوزهوزارتنیروبحثتوســعهمبادلاتبرقدربورس

انرژیدردستورکاراینوزارتخانهقرارگرفت.
نقویادامهداد:درادامهفعالیتهایوزیرنیرودراینحوزه،دستورالعملتوسعه
مبادلاتبرقدربورسانرژیدراسفند۱۴۰۱بهتصویبوزیرنیرورسیدکهدرنهایت
ابلاغشــد.مدیرعاملبورسانرژیایراناظهارداشت:اکنونرویههایمترتببرآن
درحالنهاییشدناستتاهمهمشترکانبالاییکمگاواتبتوانندخریدبرقرابه

صورتمستقیمازطریقبورسانجامدهند.

  مزایای استفاده از تابلوی برق سبز در صنعت برق کشور
نقویبهراهاندازیتالاربرقسبزتاکیدکردوافزود:همچنینتالاربرقسبزبرایانجام
معاملاتنیروگاههایتجدیدپذیریکیازپروژههایمهمیبودکهدرخرداد۱۴۰۲وپس
ازپیگیریمستمروحمایتوزارتنیرووسازمانانرژیتجدیدپذیربهنتیجهرسید.
ویبهمزایایاســتفادهازتابلویبرقسبزتاکیدکردوافزود:اگرمعاملاتمورد
استقبالصنایعقراربگیردومدیریتباریکهتوسطوزیرنیروبهشرکتتوانیروشرکت
توزیعدراســتانهاابلاغشدهاست،اجراییشودمیتوانامیدواربودکهتابلویبرق

سبزدرکاهشناترازیهانقشآفرینباشدواطمینانخاطریرادراینحوزهایجاد
کند.نقویبابیاناینکهاینموضوعسببمیشودتاشاهدسرمایهگذاریبیشتریدر
انرژیهایتجدیدپذیرباشیم،اعلامکرد:ازیکماهگذشتهکهاینتابلوشکلگرفت،
شاهدمراجعاتیازسویسرمایهگذارانانرژیتجدیدپذیرواستفادهازظرفیتبورس
انرژیبرایبورسانرژیهســتیم.مدیرعاملبورسانرژیایــرانادامهداد:برخیاز
سرمایهگذاراناعلامآمادگیکردندکهنیروگاهانرژیتجدیدپذیرراتاسیسوبرقرا
دربورسعرضهکنندتااینفعالیتهادربورسباگسترشهمراهشود.ویدرگفت:
بهطورقطعدرصورتهمراهیوکمکمجموعهوزارتنیرومیتوانشاهدافزایش

سرمایهگذاریدربخشنیروگاهتجدیدپذیروکاهشناترازیبرقباشیم.

  ایران، نخستین کشــور غرب آسیا در آغاز معاملات برق تجدیدپذیر 
در بورس

نقویاظهارداشت:درادامهایناقداماتمهم،شاهدآغازمعاملاتبرقتجدیدپذیر
دربورسبهعنواننخستینکشورغربآسیابودیم.

مدیرعاملبورسانرژیایرانخاطرنشــانکــرد:همچنیندرکنارآنپروژههای
دیگریدرحوزهبرقتعریفشــدندکهاکنونباهمکاریوزارتنیرودرحالپیاده
سازیآنهستیم.ویتاکیدکرد:درمجموعههاییمانندوزارتنفتونیروشاهدنگاه
بهشفافیتوتوسعهمبادلاتومعاملاتدربورسانرژیازطریقاستفادهازابزارهای

بازارسرمایهبرایتامینمالیهستیم.

  افزایش همکاری بورس انرژی و سازمان محیط زیست
نقــویبههمــکاریبورسانــرژیوســازمانمحیطزیســتاشــارهکردو
افــزود:اکنــونبــورسانرژیهمــکاریخودراباســازمانمحیطزیســتبرای
راهانــدازیبــازارکربــنآغازکردهکــهامیدواریــمبتوانیمهرچهســریعترآنرا
بهنتیجهبرسانیم.مدیرعاملبورسانرژیایرانخاطرنشانکرد:باتوجهبهبرنامههای
دولتســیزدهمدرزمینهپیشبینیپذیریاقتصادمانندشفافیتدرحوزهمعاملات
واجرایسیاســتاقتصادمقاومتیکهدروزارتاقتصادپیگیریمیشود،شاهدبه
نتیجهرسیدناقداماتیخواهیمبودکهطراحیشدهوپیگریآندرحالانجاماست.

  برنامه های در دستور کار بورس انرژی
ویدرادامــهبــهبرنامههایدردســتورکاربــورسانرژیاشــارهکردوگفت:
توســعهابزارهایمشــتقهبررویگواهیسپرده،توســعهمبادلاتبرقدربورسو
راهانــدازیبــازارکربنازجملهبرنامههایپیشرویبورسانرژیاســتکهاکنون
درحــالاجرایاقداماتمربوطبهآنهســتیم.نقویاعلامکــردکهآغازمعاملات
گواهــیصرفهجوییانــرژیدرحوزهگازوبرق،عمقبخشــیبــهمعاملاتبازار
فیزیکیوشــفافیتمعاملاتآن،راهاندازیمعاملاتگازطبیعیبرایصنایعداخلی
جــزومهمترینبرنامههایدردســتورکاربورسانرژیاســت.بهگفتهمدیرعامل
بــورسانــرژیایران،معامــلاتبازاربرقبهصورتســاعتیازدیگــراقداماتدر

دستورکاربورسانرژیاست.

راه اندازی » بازار کربن« در بورس انرژی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه در نظــر دارد فراخــوان ارزیابــی کیفــی جهت 
برگــزاری مناقصــه عمومــی انتخــاب مشــاور جهــت خدمــات نظــارت )قبــل از 
اجــرا، حیــن اجــرا و بعــد از اجــرا( بــر اجــرای ســاختمان ســنجابی رابــه شــماره 
2002001339000039 ازطریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار 

. ید نما
شــرکت های متقاضــی دارای گواهی نامــه صلاحیــت مشــاوران بــا تخصــص 
ســاختمان های مســکونی،تجاری، اداری، و نیــز گواهینامــه صلاحیــت ایمنــی، بــا 
ظرفیــت آزاد کاری می تواننــد کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان ارزیابــی کیفی اعم 
از دریافــت و تحویــل اســناد اســتعلام ارزیابــی کیفــی تــا ارســال دعوتنامــه جهــت 
ســایر مراحــل مناقصــه را، از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 

ــه آدرس www.setadiran.ir پیگیــری نماینــد. ــتاد( ب )س
لازم اســت مناقصه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام 
در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در 
مناقصــه محقــق ســازند.اطلاعات و اســناد مناقصــه عمومــی پــس از برگــزاری 
ــه  ــتاد ب ــامانه س ــق س ــه از طری ــال دعوتنام ــی و ارس ــی کیف ــد ارزیاب  فرآین

مناقصه گران ارسال خواهد شد.
برآورد کارفرما:54.511.372.719 ریال.

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: 1402/03/31 می باشد.
مهلـت دریافت اسـناد اسـتعلام ارزیابی کیفی: سـاعت 16 روز یکشـنبه 

.1402/04/18 مورخ 
مهلت ارسـال پاسـخ اسـتعلام ارزیابـی کیفی :سـاعت 16 روز دوشـنبه 

 .1402/05/02 مـورخ 

شرکت گاز استان کرمانشاه
) سهامی خاص(

 فراخوان ارزیابی کیفی
)دو مرحله ای(

 FR -CO-39/00)نوبت دوم(

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاهشناسه: 1521151

تکلیف درخواست  افزایش قیمت برخی کالاها به کجا رسید؟
رئیسسازمانحمایتمصرفکنندگانوتولیدکنندگان
دربارهدرخواستهایصدورمجوزبرایافزایشقیمت
برخیکالاها،گفت:ایندرخواستهادرصفبررسیدر

ستادتنظیمبازارهستند.
معمولاهرسالباتوجهبهنرختورم،افزایشدستمزدها،
هزینهانرژیوسایرهزینههایتولید،قیمتبرخیکالاها
درماههایخردادوتیرتغییرمیکرد.درسالجاریاما

هنوزخبریازتکلیفدرخواســتهایافزایشقیمت
نیست.حســینفرهیدزاده-رئیسسازمانحمایت
مصرفکنندگانوتولیدکنندگان،دربارهسرنوشتاین
درخواستهاگفتکهدرخواستهایصدورمجوزبرای
افزایشقیمتکالاهادرصفبررســیدرستادتنظیم

بازارهستند.
ازجملهکالاهاییکهاخباریازدرخواســتآنهابرای

افزایشقیمتدرسالجاریمنتشرشدهلوازمخانگی،
محصولاتشوینده،سلولزیوکنسروهابودهاستکهباید

دربارهآنهاتصمیمگیریشود.
گفتنیاستتااوایلسال۱۴۰۱فرآیندقیمتگذاری
کالاهابهاینشکلبودکهتغییرقیمت۵۰قلمکالای
اساسی،حساسوضروریمشمولقیمتگذاریپیشین،

مستلزمطیفرایندقانونیبود.
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کشاورزی 

عملکرد و صورت های مالی 
سال 1401 شرکت گازاستان 

گلستان

مزدک جمشیدی    |         انگیزه بازیگران بزرگ غرب در توسعه سدسازی افغانستان بسیار مشکوک است زیرا حمایت آنها از توسعه آب می تواند یکی از راهبردهای 

بازی آبی غربی ها در افغانستان تهدیدی بر کشاورزی 
شمال شرق ایران

  رتبه برتر استانی در بین روابط عمومی دستگاه 
های اجرایی به روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی 

و آبخیزداری استان بوشهر رسید

در تاریخ چهارشنبه هفتم تیر در نشست شورای هماهنگی 
روابط عمومی های دستگاه های اجرایی استان با حضور 
پورات معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری از روابط 

عمومی های برتر تجلیل و تقدیر شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان بوشهر، اکبر پورات در نشست شورای هماهنگی روابط 
عمومی دستگاه های اجرایی استان بوشهر با تبریک هفته قوه 
قضائیه اظهار داشت: روابط عمومی ها ویترین و پایه اصلی 
ادارات محسوب می شــوند که از ابتدای مدیریت بنده در 
معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری بوشهر یکی از 
مهم ترین برنامه های ما توسعه، تجهیز و تقویت روابط عمومی 
دستگاه های اجرایی استان بوده که تاکنون اقدامات موثری 
در این عرصه صورت گرفته ولی می طلبد که مدیران ادارات 

به این مقوله توجه بیشتر و ویژه ای داشته باشند. 
در پایان با حضور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
بوشهر از روابط عمومی های برتر دستگاه های اجرایی استان 
که در شاخص های ارائه منظم گزارش، بروز رسانی پرتال و 
حضور فعال در فضای مجازی و ارائه خلاقیت در تولید محتوا 

به جامعه هدف موفق بوده اند تجلیل شد. 
*خاطر نشان می گردد در شاخص ارزشیابی روابط عمومی 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری بوشهر حائز رتبه برتر 

استانی شد.*

  در شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
انجام شد؛

رونمایی از خودرو فرماندهی عملیات و ارتباطات 
مدیریت بحران

مراسم رونمایی از خودرو فرماندهی عملیات و ارتباطات 
مدیریت بحران و الحاق آن به ناوگان خودرویی شرکت بهره 

برداری نفت و گاز مسجدسلیمان برگزار شد .
این مراســم با حضور مدیــر امور فنی، مدیــر عملیات، 
رئیس H.S.E ، رئیس حراســت،رئیس فناوری اطلاعات و 
ارتباطات،رئیس عملیات بهره برداری،رئیس نگهداری و 
تعمیرات،رئیس تعمیرات خطوط لوله و کارشناسان اداره 

فناوری اطلاعات و ارتباطات برگزار گردید .
رئیس اداره فناوری اطلاعات و ارتباطات طی ســخنانی 
ضمن تشریح قابلیت های این خودرو گفت : در این خودرو 
تجهیزات برقراری ارتباط تلفنی و ماهواره ای V.Sat ، ارتباط 
تلفنی 3 شــماره ای دیجیتال ) پکس ( با مرکز مخابرات 
شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان و ستاد شرکت ملی مناطق 

نفتخیز جنوب پیش بینی و نصب گردیده است .
مهندس رضا فتحی افزود: همچنین بســتر 2 خط مجزا 
جهت ارســال و یک خط دریافت فکس نیز پیش بینی و 
نصب گردیده اســت .وی ادامه داد: در طرح توســعه ای و 
افزایش قابلیت های این خودرو، تجهیزات برقراری ارتباط با 
تلفن همراه و خطوط تلفن ثابت شهری و شرکتی، سیستم 
ارتباط VHF و دستگاه تقویت کننده ارتباط بی سیم و تلفن 
همراه به زودی نصب و عملیاتی می گردد .وی اظهار داشت: 
در این خودرو عــلاوه بر تجهیزات ارتباطی عنوان شــده 
امکاناتی نظیر سیستم خنک کننده و سرمایشی ، یخچال ، 
میز کنفرانس 6 نفره و موتور برق گازوئیلی برای تأمین برق 
220 ولت ادوات و تجهیزات پیش بینی و تعبیه شده است .  
وی در خاتمه ضمن تشکر از مدیرعامل محترم شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب و مدیرعامل محترم شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدســلیمان، از حُسن نیت و توجه 
آقای رضایی رئیس محترم فنــاوری اطلاعات و ارتباطات 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در تأمین و تخصیص 
این خودرو ویژه و کاربردی به شرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدسلیمان تقدیر و تشکر نمود .فرید غلامی حموله 
رئیس بهداشت،ایمنی،محیط زیست و پدافند غیرعامل نیز 
طی سخنانی ضمن اشاره به پهنه جغرافیایی و عملیاتی 
وسیع شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان و قرار 
گیری برخی از تأسیسات صنعتی و فرآورشی این شرکت در 
مناطق کوهستانی و سخت گذر گفت: تأمین و تخصیص 
این خودرو بخشــی از نیازهای عملیاتی و برقراری ارتباط 
پایدار را در وقوع بحران با مراکز مربوطه را تأمین و مرتفع 
می نماید .لازم به ذکر است شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان یکی از 5 شرکت بهره بردار تابع شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب می باشد که در گستره ای جغرافیایی 
به طول 410 کیلومتر و وســعت 22000 کیلومتر مربع 
وظیفه راهبری و مدیریت میادین نفت و گاز واقع در شمال 
استان خوزستان و بخش هایی از استان های لرستان و ایلام 
را بر عهده دارد .واقع شدن تأسیسات صنعتی و فرآورشی 
این شرکت در مناطق کوهستانی و سخت گذر که اغلب 
دارای نقاط کور متعدد رادیویی و ارتباطی می باشــند و 
همچنین قرار گیری رودخانه های پرآب و دایمی کشــور 
نظیر کارون،دز،کرخه،کشــکان،کرخه،بالارود و دریاچه 
سدهای مسجدسلیمان،شهید عباسپور،بالارود،دز و کرخه 
و همچنین مناطق حفاظت شده محیط زیستی نظیر جنگل 
های پارک ملی دز و منطقه حفاظت شده رهدار و کُرایی بر 
اهمیت حضور فوری و موثر در هرگونه بحران احتمالی و 
ایجاد ارتباط پایدار و تثبیت شده میان فرماندهی و مدیریت 
بحران با کانون بحران را افزوده و نقش پر رنگ این خودرو را 

در این خصوص نمایان می سازد .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه عملکرد و صورت های مالی سال 1401 شرکت گازاستان گلستان  و صاحبان سهام تصویب شد
جلســه مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام در خصوص بررسی عملکرد و صورت های مالی سال 1401 شرکت گازاستان گلستان )سهامی  خاص( با حضور  معاون وزیر و مدیرعامل شرکت 
ملی ایران  برگزار گردید.به گزارش روابط عمومی شرکت گازاستان گلستان در ابتداء طبق برنامه زمانبندی ، چگینی ضمن خیرمقدم به اعضای مجمع و نمایندگان سازمان حسابرسی از زحمات ، تلاش 
و عملکرد گاز گلســتان به ویژه در مدیریت بهینه ناترازی و افت فشــار گاز در فصل زمســتان ســال گذشته که تنها در سایه جدیت ، وفاق و همدلی و همچنین از خودگذشتگی یکایک مدیران و کارکنان 
خدوم شــرکت مدیریت شــد تقدیر و تشــکر به عمل آورد.  درادامه همچنین طالبی مدیرعامل شــرکت گاز استان گلستان به اجمال گزارش عملکرد هیات مدیره را به مجمع عمومی ارائه نموده و سپس 
 حسابرس و بازرس قانونی شرکت گزارش حسابرسی را به شرح اینکه صورت های مالی، وضعیت مالی شرکت گازاستان گلستان را از تمام جنبه های با اهمیت طبق استانداردهای حسابداری به نحو منصفانه

 نشان می دهد قرائت نمود.  

 آغاز واگذاری 1000 قطعه زمین مسکونی رایگان به خانواده های بوشهری

واگذاری ۲۹0 قطعه زمین در حمایت از طرح جوانی جمعیت در دشتی 

مدیرکل راه و شهرســازی استان بوشــهر از آغاز واگذاری یک  هزار قطعه زمین 
مسکونی در دهه امامت و ولایت به خانواده های دارای 3 فرزند مشمول قانون جوانی 

جمعیت در شهرهای مختلف استان بوشهر خبر داد. 
به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی راه وشهرسازی استان بوشهر

سید محمود دستغیبی در شهر دوراهک، با تبریک دهه امامت و ولایت به طرح های 
واگذاری زمین مســکونی طرح قانون جوانی جمعیت پرداخت و اظهار داشــت: در 
راســتای سیاســت های ابلاغی دولت در حمایت از خانواده های مشمول طرح قانون 
جوانی جمعیت، وزارت راه و شهرسازی در سطح کشور در اجرایی شدن مواد 3 و 4 

این قانون اقدام کرده است.
وی با اشاره به ثبت نام از متقاضیان مشمول قانون جوانی جمعیت در استان بوشهر 
خاطرنشان کرد: در این زمینه با شناسایی اراضی در سطح استان، زمین مسکونی برای 

واگذاری در همه شهرهای استان بوشهر شناسایی و تعیین شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشهر با اشاره به پالایش متقاضیان واجد شرایط 
قانون جوانی جمعیت گفت: برای این افراد پرونده واگذاری زمین مســکونی در اداره 

کل راه و شهرسازی استان بوشهر تشکیل شده است.
دستغیبی از آغاز واگذاری یک هزار قطعه زمین مسکونی به مساحت هر کدام 200 
متر مربع به خانواده های دارای 3 فرزند مشــمول قانون جوانی جمعیت در شهرهای 
مختلف اســتان بوشهر خبر داد و افزود: بر اساس مواد 3 و 4 قانون جوانی جمعیت، 

زمین به صورت رایگان واگذار می شود.
وی اضافه کرد: برای آماده سازی اراضی شامل ساخت معابر، شبکه های آب و برق 
اقدام لازم انجام و هزینه طرح زیرساخت های این سایت های مسکونی بر اساس قرارداد 

منعقد شده در اقساط 8 ساله از متقاضیان دریافت می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان بوشهر ادامه داد: در دهه امامت و ولایت هر شب 
در یکی از شهرستان های استان بوشهر زمین ساخت واحد مسکونی به صورت رایگان 
به خانواده های مشمول قانون جوانی جمعیت واگذار می شود که امشب قرارداد 134 

قطعه زمین در شهرستان کنگان ودیر به متقاضیان واگذار شد.

مدیر کل راه و شهرســازی استان بوشــهر گفت: 2۹0 قطعه زمین در طرح جوانی 
جمعیت در شهرستان دشتی به متقاضیان طی مراسمی واگذار شد. 

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی در بوشهر سید محمود دستغیبی مدیر 
کل راه و شهرسازی استان بوشهر در حاشیه این مراسم اظهار کرد : سه هزارو 100 نفر در 
طرح جوانی جمعیت در سطح استان ثبت نام کردند که هزارو 100 نفر آن تائید شدند. 
 دستغیبی افزود: در راستای سیاست های دولت در زمینه قانون جوانی جمعیت وزارت 
راه و شهرسازی اقداماتی در این زمینه انجام داده که در سال گذشته در سطح استان 
اقدامات اولیه شامل ثبت نام  ازمتقاضیان و شناسایی اراضی در اکثر شهرها انجام شده 
است. وی بیان کرد: در بیشتر شهرها زمین تامین و طرح شهرسازی آن نیز انجام شده 

و پالایش از متقاضیان نیز صورت گرفته است. 
دســتغیبی ادامه داد: در دهه امامت و ولایت واگذاری بیش از هزار قطعه زمین در 

سطح استان انجام می شود. 
وی اضافــه کرد: واگذاری این زمین ها به صورت رایگان می باشــد و هیچ وجهی از 

متقاضیــان دریافت نمی گردد، ولی این اراضی نیازمند خدمات همچون اجرای معابر و 
شبکه آب و برق هستند. 

دستغیبی افزود: بعد از اتمام قرار داد، دو سال تنفس داده می شود و این هزینه ها در 
هشت سال قسط بندی و وصول می شود

محمد هادی رستمیان معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری نیز در مراسم واگذاری 
2۹0 قطعه زمین در طرح قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در شهرستان دشتی 
با تشریح اقدامات دولت در زمینه مسکن در سطح استان اظهارداشت: امروز در اجرای این 
طرح اولین مرحله از واگذاری این زمین ها به متقاضیان در شهرستان دشتی آغاز شد. 
وی افزود: در دهه امامت و ولایت در تمامی شــهرهای اســتان این طرح با حضور 

مسئولان اجرا و زمین ها به متقاضیان واگذار می شود. 
رستمیان ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در اکثر شهرها هیچ مشکلی 

در واگذاری اراضی به متقاضیان نداریم.
وی بیان کرد: در شــهرهایی همچون بوشهر که با مشکل کمبود زمین  مناسب و 
مســتعد مواجه هستیم این زمین ها جهت ساخت مسکن به صورت چند طبقه ای  به 

افراد واگذار می شود.

در حال حاضر ایران با 
افغانستان در دو استان 

خراسان و سیستان و 
بلوچستان تنش آبی دارد و 

افغانستان با ساخت بی رویه 
سد به دنبال کاهش سهم 

همسایه خود از دو رودخانه 
هیرمند و هریرود است.

 کشاورزی یکی از منابع درآمد کشور بوده و کمک بزرگی برای تأمین 
و تضمین امنیت غذایی اســت. اما آنچه در ایــن باره دارای اهمیت ویژه 
است تأمین آب برای زمین های کشاورزی است. ایران مشترک های آبی با 
برخی همسایگان از جمله افغانستان و ترکیه دارد. سیاست های آبی این 
کشورها به طور مستقیم بر تأمین آب استان های مرزی ایران تأثیر داشته 
زیرا حیات کشــاورزی در این اســتان به آب تأمین شده از رودخانه ها با 

مسیرهای مشترک است.
در حال حاضر ایران با افغانســتان در دو استان خراسان و سیستان و 
بلوچســتان تنش آبی دارد و افغانســتان با ساخت بی رویه سد به دنبال 
کاهش ســهم همســایه خود از دو رودخانه هیرمند و هریرود است. در 
ادامه گفت و گویی مفصل با حســین شیرزاد، تحلیلگر بخش کشاورزی 
درباره تأثیر این سیاســت )سدســازی( از سوی افغانســتان بر رودخانه 
هریرود داشتیم.افغانستان کشوری با کشاورزی روستایی است که به دلیل 

موقعیت جغرافیایی منحصر به فردش پلی بین آسیای جنوبی و مرکزی 
اســت. بیش از ۹0 درصد آب های ســطحی که از افغانســتان می گذرد، 
آب هــای فرامرزی هســتند. 4 حوضه از 5 حوضه اصلــی رودخانه ها در 
افغانستان – رودخانه های هریرود، هیرمند، آمودریا و کابل – مسیرهای آبی 
مشترک هستند. به جز حوضه رودخانه کابل، در بیشتر موارد، افغانستان 
در بالادست واقع شده است. با کاهش سطح آب موجود به دلیل افزایش 
دمــا و تغییرات اقلیمی، نیاز به آب در حوضه ها طی 50 ســال آینده 6 
 برابر خواهد شد. پیش بینی می شود که دمای متوسط سالانه این کشور

 تا دهه 2060 میلادی بین 1.4 تا 4.0 درجه سانتی گراد و تا دهه 20۹0 
بین 2 تا 6.2 درجه سانتی گراد افزایش یابد.

غانستان بخشی از منطقه ای است که به دلیل داشتن دومین نرخ افزایش 
دما برجسته است و انتظار می رود که بارندگی سالانه نیز به طور مستمر 
کاهش یابد. تقریبــاً 82 درصد از جمعیت برای امرار معاش خود به ۷.8 

زنگ خطر افزایش سوانح رانندگی در بوشهر 
رئیس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر 
با اشاره به افزایش تصادفات در بهار امسال گفت:  سوانح رانندگی در جاده های برون  و 
درون شهری بوشهر، زنگ خطری است که به گوش آحاد جامعه از مسوولان دستگاه های 
متولی گرفته تا رانندگان و شهروندان رسیده، اما کاهش این آمار نیازمند اراده همگانی 

و کار عملی است. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی)بوشهر( بابک کاوه ئیان رئیس اداره 
ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر از افزایش 24 
درصدی تصادفات در فصل بهار امسال نسبت به دوره مشابه پارسال خبر داد و گفت: 
افزایش سوانح رانندگی در جاده های برون  و درون شهری بوشهر، زنگ خطری است که 
به گوش آحاد جامعه از مســوولان دستگاه های متولی گرفته تا رانندگان و شهروندان 

رسیده، اما کاهش این آمار نیازمند اراده همگانی و کار عملی است.
کاوه ئیان افزود: از ابتدای ســال تاکنون در اســتان بوشهر هرچند شاهد کاهش 3 
درصدی فوتی سوانح رانندگی در محورهای برون شهری بودیم، ولی تعداد مجروحان 

25 درصد افزایش داشته است.
به گفته این کارشناس، تعداد تصادف های خسارتی استان نیز طی سه ماهه امسال 
26 درصد رشد داشته است.کاوه ئیان ادامه داد: از ابتدای سال 68 فوتی و ۷۹6 مجروح 

در سوانح رانندگی برون شهری استان بوشهر ثبت شده است.

رئیس اداره ایمنی و ترافیک استان بوشهر با اشاره به اینکه سرعت غیرمجاز عامل 
اصلی و ریشه تمام سوانح جاده ای بوشهر است یادآور شد: میانگین سرعت بوشهری ها در 
رانندگی 85کیلومتر و نزدیک به 10 کیلومتر بالاتر از میانگین کشوری است که این عامل 
منجر شده تا سرعت غیرمجاز ریشه در تمام سوانح جاده ای در استان بوشهر داشته باشد.

وی تأکید کرد: با توجه به نقش بالای 80 درصدی عامل انسانی در سوانح رانندگی 
برای کاهش تلفات آحاد جامعه باید مواظب خود و دیگران باشــند و روحیه گذشــت، 

مسئولیت پذیری و رعایت قوانین جهت ایمن ماندن را در خود تقویت کنند.
کاوه ئیان افزود: در راســتای ارتقاء ایمنی کاربران جاده ای، اقداماتی شامل اجرای 
طرح های موتورسواران ایمن، ارتقای ایمنی رانندگان وانت بار و ادوات کشاورزی،اجرای 
طرح ایمن سازی مدارس حاشیه راه ها، اجرای طرح های کنترل و نظارت جاده ای و 
همچنین اقدامات سخت افزاری نظیر توسعه  دوربین های ثبت تخلفات سرعت و نظارت 
تصویری در کنار سایر اقدامات ایمن سازی  و آشکارسازی در جاده ها از اقدامات صورت 

گرفته توسط این اداره کل است.

میلیون هکتار زمین زراعی متکی هســتند. بیش از ۷6 درصد جمعیت و نزدیک 
به ۹3 درصد فقرا در مناطق روستایی زندگی می کنند و کشاورزی و به تبع آن، 
آب نقش مهمی در امرار معاش آنها دارد. آب های سطحی مهم ترین منبع آبیاری 
این کشــور است و 86 درصد نیاز آب آبیاری را تأمین می کند. از دیرباز درگیری 
بر سر آب در سطح »فرامرزی، سیستم یا حوضه و روستاها« در افغانستان امری 

مرسوم بوده است.
کشــورهای آسیای مرکزی، از جمله ازبکســتان، تاجیکستان و ایران، تعامل 
محدودی با افغانستان بر سر اســتفاده از رودخانه های مرزی دارند، افغانستان با 
پاکســتان نیز بر سر آب کابل رود مســائل حل نشده ای دارد. تضاد بر سر میزان 
دسترسی و توزیع مراکز آب در حاشیه سیستم های آبیاری افغانستان در بین اقوام 
و ایالت ها بیداد می کند و نابرابری های ساختاری در آن نهادینه شده اما آثار تضاد 
آب تحت تأثیر ابعادی فضایی، از نظر فیزیکی واقع شدن در بالادست یا پایین دست 
و الگوهای سکونت که اغلب دارای بعد قومی )افغان ها بیش از 40 گروه قومی( اند 
و هیدروپلتیک قرار دارد. زیربنای همه این تضادها فقدان امنیت و ثبات، مداخله 
ابرقدرت ها و برخی قدرت های منطقه ای در پروژه های سدســازی، توزیع نابرابر و 
دسترسی ناعادلانه به آب، تغییرات شدید اقلیمی و شکست شیوه های مرسوم توزیع 
آب و وابستگی شدید نظام بهره برداری کشاورزی افغانستان به آب های سطحی است.

رودخانه هریرود از رشــته کوه بابا، در ارتفاع بیش از 3000 متر از سطح دریا، 
بخشــی از سیستم هندوکش سرچشمه می گیرد و مسیر نسبتاً مستقیمی را به 
سمت غرب دنبال می کند. هریرود یادگار تاریخ و فرهنگ غنی خراسان بزرگ در 
مسیر جاده ابریشم با 1124 کیلومتر طول و 112000 کیلومتر مربع حوضه آبریز 
در 250 کیلومتری غرب ولایت کابل جریان دارد. بزرگترین شــاخه آن، رودخانه 
کبگان، تقریباً در ۷0 کیلومتری شرق ولایت هرات به رودخانه هریرود می پیوندد. 
سپس رودخانه در سرتاسر شهر هرات جریان یافته و به سمت شمال می چرخد 
و مرز سیاسی افغانستان و ایران به طول 160 کیلومتر را در نزدیکی تایباد تشکیل 
می دهد.سپس به سمت شمال امتداد یافته و مرز سیاسی ترکمنستان و ایران به 

طول 1۷0 کیلومتر را تشکیل می دهد 
هریرود در پل خاتون با »کشف رود« تلاقی و از آن به بعد »تجن« نامیده می شود 
تا به صحرای قره قوم و حوالی شهر تجن در ترکمنستان برسد. مجموع دبی آب 
موجود سالانه رودخانه هریرود 1.6 میلیارد متر مکعب است که 1.0۷ میلیارد متر 
مکعب از آن به سد دوستی می رسد که در مرز سیاسی ایران و ترکمنستان واقع 
شده است. بنابراین، رودخانه هریرود نه تنها یک جریان مستمر آبی بلکه جریانی 
از تاریخ، فرهنگ، زبان و مذاهب مردمی اســت که در حال حاضر توســط مرزها 
تقســیم شــده اند و با اینکه هیچ توافقنامه رسمی امضا شده ای بین تمام حاشیه 
نشینان در مورد بهره برداری و تخصیص منابع آبی حوزه رودخانه هریرود وجود 
ندارد، اما توافق رســمی بین کشورهای ســاحلی پایین دست وجود دارد..حوضه 
»هریرود-مرغاب« حدود 12 درصد از منابع آبی افغانســتان را تشــکیل می دهد 
از ماه مارس تا ژوئن، ســیلاب های شــدید در رودخانه هریرود مشاهده می شود، 
در حالی که از آگوست تا فوریه جریان بسیار کم است. افغانستان به عنوان کشور 
بالادســت، بیشتر بخش های حوضه رودخانه هریرود را پوشش می دهد. از حوضه 
 آبریز رودخانه هریرود، 42 درصد حوضه در افغانســتان قــرار دارد 38 درصد از 
حوضه در ایران و 20 درصد از حوضه در ترکمنستان واقع شده است. بیش از ۹0 
درصد از کل جریان رودخانه هریرود از طریق بارش برف و باران سالانه در زمستان 
و بهار در افغانستان تأمین می شود. این امر افغانستان را به سهامدار اصلی آب در 
کل جریان آب رودخانه هریرود تبدیل می کند، اگرچه برخی از شاخه های فرعی 

جزئی در خاک ایران وجود دارد.

در اولین روز از دهه امامت و ولایت انجام شد؛

رئیس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مطرح کرد؛
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کاهش روند پرونده های 
اختلافات کارگری و 
کارفرمایی در گلستان

خواجه مظفری گفت: فرمایشاتی که مقام معظم رهبری در اردیبهشت امسال مطرح کردند حجت را بر همه مدیران و نمایندگان مردم نسبت به حمایت از جامعه کارگری تمام کرد.
  به گزارش روابط عمومی به نقل از پایگاه خبری گلســتان ما ؛حســینعلی خواجه مظفری مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی گلســتان در نشست به نمایندگان تشکل های کارگری، 
کارفرمایی و بازنشستگان استان گلستان که در سالن جلسات اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان برگزار شد، با بیان اینکه کارگران قشر شریف، زحمتکش و صبور هستند، افزود: 
در استان گلستان هیچ تنش کارگری حتی در ایام اغتشاشات نداشتیم و این بدین معنا نیست که هیچ مشکلی در این صنف وجود ندارد بلکه به خاطر صبوری و منطق مجموعه کارگری 
و کارفرمایی است. وی توضیح داد: یکسری مشکلات مربوط به دولت، مجلس و در سطح کلان برمی گردد برنامه هفتم توسعه یک سند بالادستی است که مبنای سیار اسناد کشور قرار 
دارد، افزایش پلکانی سن بازنشستگی، افزایش مبنای محاسبه مستمری از دو سال به پنج سال و سه سال کارآموزی با نصف حقوق، از مواردی هستند که جامعه کارگری و بازنشستگان 
را به واکنش واداشت. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گلستان با اشاره به فعالیت ۲۸۰ تشکل کارگری و ۸۲ تشکل کارفرمایی در استان گفت: در مجموع ۳۶۱ تشکل کارگری 

و کارفرمایی در استان فعال هستند و نزدیک به ۴ هزار تشکل کارگری، کارفرمایی و تعاونی در استان گلستان داریم. 

الهام صالح      |        افزایش صادرات نفت ایران در دولت سیزدهم و بازگشت پول آن به چرخه اقتصاد کشور باعث 
شد با وجود حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، نه تنها به گفته ۶۱ اقتصاددان تورم سه رقمی نشود، بلکه تورم نقطه به نقطه در 

ماه های اخیر با کاهش همراه بوده است.
بانک مرکزی نیز که در 

چند روز گذشته آمار رشد 
اقتصادی سال گذشته را اعلام 

کرد، رشد بخش نفت را ۱۰ 
درصد دانست.

  خنثی  کردن کابوس تورم سه رقمی با رکوردشکنیخنثی  کردن کابوس تورم سه رقمی با رکوردشکنی
صادرات نفت ایرانصادرات نفت ایران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

  توسعه اصلاح نگرش های اقتصاد رفتاری در 
کشورهای پیشرفته

ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان- به 
گزارش روابط عمومی شرکت توزیع برق گلستان 
؛اگر روند مصرفی که طی سال های اخیر در پیش 
گرفته شــده، تداوم یابد، لازم است تا در هر دوره 
۱۰ ساله زیرساخت های تولید و انتقال و توزیع برق 
دو برابر شــوند. از سوی دیگر تا چند سال آینده 
بی تردید میزان مصرف از میزان تولید نیروگاه های 
کشــور پیشــی می گیرد که این امر تامین برق 
پایدار برای مشــترکان را با چالش جدی مواجه 
خواهد کرد، از این رو در نظر گرفتن بســته های 
تشویقی برای مشترکان سیاست کارآمدی است 
که وزارت نیرو اتخــاذ کرده و بی تردید همراهی 
موثر مشترکان و جلب مشارکت آنها در مدیریت 
مصرف انرژی می تواند کشور را در عبور از شرایط 
ناشــی از اوج مصرف انرژی برق در تابستان یاری 
دهد. رعایت راهکارهای مدیریت مصرف علاوه بر 
تاثیرگذاری بر چگونگی مصرف انرژی در خانوارها 
ضمن کمک به تامین برق پایدار کشــور، موجب 
کمک به اقتصاد خانواده نیز می شود. از سوی دیگر، 
توسعه دانش اقتصاد رفتاری، گزینه ها و راهکارهای 
نوینی را جهت ارتقای اثربخشی اقدامات مدیریت 
مصرف برق فراهم کرده است. دانش اقتصاد رفتار 
ی کوشــیده تا با روانشناســی دقیق رفتارهای 
انسانی و شناسایی عوامل موثر بر شکل رفتارهای 
انســانی، ابزارهای موثــری را پیش بینی کند.در 
کارگروه اصلاح نگرشهای اقتصاد رفتاری در دولت 
انگلستان رهنمودهای صرفه جویی انرژی و در مرکز 
اســتراتژیک دولت فرانسه نیز علاوه براستفاده از 
اصول مصرف بهینه انرژی، سیاست های ویژه ای 
دنبال می شود.کشورهای آمریکا، استرالیا و هلند با 
حمایت از سازمانهای مردم نهاد درصدد برآمدند 
تا توصیه هــای برآمده از اقتصاد رفتاری را جهت 
مصرف بهینــه انرژی بکار گیرند.ما نیز از این امر 
مستثنی نبوده و اگر می خواهیم قدر سرمایه  های 
ملی را بدانیم باید در این راه گامهای موثری برداریم 
که از جمله آنها اصلاح الگوهای مصرف به صورت 
بنیادی و ریشه ای است تا بتوانیم منابع کشور را 
در مسیر درست قرار داده و آنها را برای آیندگان 
حفظ کنیم. همچنان که طی یکی دو سال اخیر 
همراهی عموم مردم بــا طرح های اصلاح الگوی 
مصرف و کاهش مصارف غیرضروری در ســاعات 
اوج بار افزایش یافتــه و امید می رود با اهرم های 

تشویقی جدید این روند استمرار یابد.

  افزایش تامین خوراک پتروشیمی ها با 
پروژه افزایش استحصال گاز اتان

 مجید چگنی، گفت: یکی از پروژه های اولویت دار 
اقتصاد مقاومتی، پروژه افزایش استحصال گاز اتان 
است که از سوی وزیر نفت به شرکت گاز ابلاغ شد 
و در نهایت منتج به تعیین چهارچوب پروژه با ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( شــد. معاون وزیر نفت در 
آیین امضای توافقنامه طرح افزایش استحصال اتان ۹ 
پالایشگاه شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی که امروز 
برگزار شد، گفت: همکاران ما در ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره( از دوسه ماه پیش فعالیت های مهندسی 
این پروژه را آغاز کرده اند.مدیرعامل شرکت ملی گاز 
ایران گفت: با توجه به فازهای راه اندازی شده پارس 
جنوبی، ظرفیت تولید اتان حدود ۲/۷ میلیون تنُ 
است و جمع تقاضاهایی که وجود دارد با توجه به 
طرح توسعه برخی از شرکت های پتروشیمی، حدود 

۵ میلیون تنُ است.
وی افــزود: ما در حال حاضــر حدود ۲/۴ تنُ 
اتان تحویل بخش پتروشــیمی می دهیم ولی با 
طرح های توسعه  پتروشیمی در آینده این میزان 
به ۵ میلیون افزایش خواهد کرد.معاون وزیر نفت 
گفت: تا سال ۱۴۰۶ مازاد اتان خواهیم داشت؛ اما 
از سال ۱۴۰۶ با کمبود خوراک اتان مواجه خواهیم 
بود که با این طرح، بخشــی از این کمبود جبران 
می شود.چگنی اظهار کرد: زنجیره ارزش گوگرد 
در عسلویه، توسعه زنجیره ارزش کربن، استحصال 
هلیوم )زنجیره ارزش گاز طبیعی(، تولید هیدروژن 
و بازآوری گاز فلِرِ جزو برنامه های شرکت ملی گاز 

و در دستور کار است.

  اتخاذ تدابیر لازم برای کاهش مصرف 
آب در تهران ضروری است

رئیــس مجمع نمایندگان تهــران در مجلس 
دربــاره راهکارهای مؤثر بــرای کاهش میزان آب 
شرب مصرفی در پایتخت گفت: مسئولان باید برای 
جلوگیری از هدررفت آب در تهران برنامه ریزی دقیق 
و جامعی داشته باشند تا در فصل تابستان با بحران 

کمبود آب مواجه نشویم. 
سید رضا تقوی درباره انتشار اخبار اخیر مبنی بر 
اینکه مصرف آب تهرانی ها از ۵۵ هزار لیتر بر ثانیه 
عبور کرد، خاطرنشان ساخت: راه برون رفت از این 
معضل ارائه برنامه آموزشی توسط وزارت نیرو برای 
اصلاح الگوی مصرف آب اســت، ضمن اینکه لازم 
است در این زمینه سایر دستگاه های مربوط و رسانه 

ملی نیز با این وزارتخانه همکاری کنند.

بــه گــزارش از وزارت نفت، تقریباً یک ســال پیش بود که 
۶۱ اقتصاددان در نامه ای نســبت به تورم ســه رقمی در کشور 

هشدار دادند.
این نامه درســت بعد از تصمیم دولت سیزدهم در خصوص 

جراحــی اقتصادی و حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی خطاب به ملت 
ایران منتشــر شد و ریشه مشکلات اقتصادی امروز را در عوامل 

غیراقتصادی دانستند.
در آن زمان دولت ســیزدهم در تلاش بود علاوه بر توجه به 

صدور 95 مورد پروانه بهره برداری طی سه ماهه سال جاری 
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان یزد با 
اشاره به صدور تاکنون ۳۲۹۶ پروانه بهره برداری در استان، گفت: طی سه ماهه ابتدایی 
امسال با رشد ۴۲ درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال، ۹۵ مورد پروانه بهره برداری 

در استان صادر شده است.
»محمدکاظم صادقیان« در اولین نشست مطبوعاتی خود  به مناسبت دهه تولید 
و تجارت در جمع  اصحاب رســانه اســتان با بیان این که تاکنون ۶۳۸۸ مورد جواز 
تاســیس در استان صادر شده است، جایگاه یزد از این حیث را نخست کشوری و آن 

را بیانگر تمایل به سرمایه گذاری در صنعت استان خواند.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت اســتان یزد در ادامه اظهار کرد : طی ســه ماهه 
ابتدایی امسال ۲۳۰ مورد جواز تاسیس با پیش بینی اشتغال بالغ بر شش هزار نفر صادر 
شده که نسبت به مدت مشابه پارسال ۷.۳ درصد رشد داشته و از نظر سرمایه گذاری 

در این بخش نیز رشد ۲۷ درصدی را شاهدیم.
وی ارتقای بهره وری ، احیای واحدهای راکد،  مدیریت بازرگانی داخلی و توســعه 
بازارهای صادراتی را از راهبردهای صنعت و معدن استان یزد عنوان کرد و از ظرفیت های 
صنعتی و معدنی اســتان، و ســهم بالای این بخش از ارزش افزوده استان خبر داد و 
افزود : مجموع ارزش افزوده اســتان در سال ۱۴۰۰ معادل ۱۷۷ هزار میلیارد تومان 
بوده که سهم صنعت و معدن از این بخش ۴۷ درصد بوده که بیانگر صنعتی و معدنی 

بودن استان یزد است.
صادقیــان  در بخــش دیگری از ســخنان خود به روند رو به رشــد این ســهم و 
اســتراتژی های استان در حوزه صادرات را توسعه بازارهای صادراتی پرداخت و گفت: 
ارزش صادارت اســتان در سال گذشته ۴۷۳ میلیون دلار با وزن ۳۲۵۶ هزار تن بوده 
که عمدتاً مربوط به صنایع معدنی غیرفلزی، محصولات پایه نفتی و صنایع شیمیایی 

بوده است.
به گفته مدیر کل صمت استان بیشترین کشورهای هدف صادارت استان را شامل 
عراق، پاکستان، امارات، اندونزی، افغانستان، ترکیه و عمان ذکر کرد و گفت: در مقابل 
عمده کالاهای وارداتی استان شامل ماشین آلات صنعتی و مواد اولیه است که ارزش 
این بخش در سال گذشته ۲۵۵ میلیون دلار و به نظر وزنی ۱۲۸ هزار تن بوده است.

این مقام مسئول بیان داشت : در سال ۱۴۰۱ تعداد ۵۳۸۰ مورد گزارش واصله از 

سوی مردم  به معاونت بازرسی دریافت شده که از این تعداد افزون بر سه هزار مورد 
رسیدگی، بالغ بر یکهزار مورد مجهول بوده و مابقی نیز در دست بررسی است ولی در 

مجموع تعداد ۳۳۴ مورد منجر به تشکیل پرونده شده است.
صادقیان با اشــاره به سهم بســیار پایین اقتصاد دیجیتال و تجارت الکترونیک در 
کشــورمان نسبت به بسیاری از کشــورها،  گفت: در حال حاضر از مجموع دو هزار و 

۳۰۹ واحد دارای پروانه کسب مجازی کشور، ۶۳ مورد در استان یزد فعالیت دارند.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان یزد با بیان این که ۸۷۷ مورد از پروانه های 
بهره برداری صادره در استان مربوط به بخش معدن است، و جایگاه نخست یزد با تولید 
۱۸ میلیون تن کنســتانتره آهن در کشور، یکی از راهبردهای بخش معدن استان را 
تقویت ارزش افزوده با احیای واحدهای راکد و مبارزه با خام فروشی از طریق تکمیل 

زنجیره تولید ذکر کرد.
وی گفــت: یزد در حوزه تنوع ماده معدنــی با ۵۰ نوع ماده معدنی در جایگاه اول 
کشور و به لحاظ میزان ذخایر و استخراج مواد معدنی، استان دوم کشور است ولی از 

نظر تعداد معادن مورد بهره برداری رتبه چهارم را دارد.
صادقیان با اشــاره به اینکه : قلب تپنده صنایع، بخش معدن اســت و باید به فکر 
اکتشاف ذخائر معدنی بیشتری باشیم تصریح داشت  : استان یزد ۷۵۴ واحد معدنی 
فعال با ۱۵ هزار اشتغال و ۲۲۰ واحد راکد دارد که تلاش داریم حداقل ۲۰ واحد آن 

را در سال جاری احیا کنیم.
مدیر کل صمت استان یزد  خاطر نشان کرد : در راستای مقابله با خام فروشی در 
استان نیز براساس سند »یزد نوین« اقدامات خوبی در حوزه هایی مانند تکمیل زنجیره 
تولید فولاد، کاشی و شیشه در استان صورت گرفته و تنها در حوزه ماشین سازی احساس 

ضعف می شد که در این باره نیز اقدامات موثری در حال پیگیری است.
وی گفــت : افزایش ظرفیت تکنولوژی در بخش معادن اســتان باید ارتقا یابد تا 
هزینه های اکتشــاف و اســتخراج را کاهش دهیم و در این رابطه معادن بزرگ استان 

ورود خوبی داشته اند و از معافیت های مربوطه نیز بهره مند شده اند.
وی با بیان اینکه در حوزه منابع انســانی توسعه مدیریت دانش را دنبال می کنیم 
یکی از مهمترین راهبردهای اســتراتژیک در بخش صنعت و معدن استان را ارتقای 

بهره وری واحدها با توجه به ناترازی بخش انرژی عنوان کرد .
وی از سیاست استان در حوزه بازار توجه به شعار مهار تورم برای امسال و مدیریت 
بازرگانی داخلی خبر داد و در ادامه افزود : در حال حاضر استان یزد با ۱۰ اتاق اصناف 
و ۱۷۷ اتحادیه صنفی، دارای افزون بر ۵۸ هزار واحد صنفی است که ۱۴۵ هزار فرصت 

شغلی در استان را فراهم آورده است.
صادقیان با اشــاره به وضعیت فرش دســتباف استان گفت: صادرات در این بخش 
جایگاه خاصی به لحاظ انتقال فرهنگ کشــورمان دارد لذا با توجه به فعالیت ۳۵۰۰ 
کارگاه بافندگان خانگی در این حوزه به دنبال رفع موانع و تســهیل گری صادرات در 
این بخش هستیم و خوشبختانه گشایش هایی در بازارهای منطقه ای مانند عربستان 

فراهم شده و امیدواریم یزد در این حوزه به جایگاه گذشته خود بازگردد.
وی با اشاره به اینکه هرچند با وجود دشواری نظارت ها در حوزه کسب و کارهای 
مجازی مواجه هستیم لیکن این امر منجر به رقابت و شفافیت بیشتر در بخش تجارت 

می شود .
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت اســتان یزد در مورد نبود توزان توســعه در بین 
شهرستانهای استان خاطرنشان کرد : توازن سرمایه گذاری در استان را با جدیت دنبال 
می کنیم چرا که بیشترین سرمایه گذاری استان طی سالیان گذشته در مسیر عقدا تا 
مهریز اتفاق افتاده لذا سعی داریم سرمایه گذاری را به مناطق محروم استان سوق دهیم.

گفتنی اینکه : در پایان به سؤالات خبرنگاران پاسخ داده شد .

مدیر کل صمت یزد خبر داد

حل مشکلات اقتصادی داخل کشور، مناسبات بین المللی فروش و صادرات نفت را که در دولت قبل 
به شدت کاهش یافته بود، سر و سامان دهد.

این در شــرایطی بود که سنگ اندازی منتقدان داخلی و دشمنان خارجی هر لحظه ادامه داشت. 
نکته مهم آن بود که نگرانی ها نسبت به تورم سه رقمی در فضای مجازی دست به دست می شد و این 

هشدار خبر از تورم بالای ۱۰۰ درصد در نیمه دوم سال می داد.
در عمل اما آمارهای مرکز آمار و بانک مرکزی نشــان می دهد روند رشــد تورم در کشور از سال 

گذشته تاکنون نزولی بوده است.
مرکز آمار ایران نرخ تورم در پایان اســفند ســال ۱۴۰۱ را ۴۵.۸ درصد اعلام کرد و بانک مرکزی 

نیز تورم را در پایان اسفند سال گذشته ۴۶.۵ درصد دانسته است.
در هیچ کدام از ماه های سال قبل نیز نرخ تورم از این عدد بالاتر نرفت و درواقع نرخ تورم با وجود 
افزایش قیمت برخی محصولات به واسطه حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی، تفاوت چندانی با سال قبل نداشت، 

زیرا تورم اسفندماه سال ۱۴۰۰ نیز حدود ۴۲ درصد بود.
روند کاهشی نرخ تورم در کشور در سال ۱۴۰۲ نیز ادامه دار بود. مرکز آمار می گوید تورم نقطه به نقطه 
اردیبهشت در مقایسه با ماه قبل آن، ۰,۹ واحد درصد کاهش داشت، همچنین تورم نقطه به نقطه نیز 
در خردادماه کاهشی بوده است. تورم نقطه به نقطه خرداد ۱۴۰۲ در مقایسه با ماه قبل، ۱۲,۰ واحد 

درصد کاهش یافته است.
امــا چگونه با وجود حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، قیمت ها آن گونه که ۶۱ اقتصاددان پیش بینی کرده 

بودند ۲ برابر نشد و تورم به بالای ۱۰۰ درصد نرسید.
آمارها نشان می دهد در سال گذشته صادرات نفت ایران با افزایش همراه بوده و در کنار افزایش 
صادرات، پول فروش نفت نیز به کشور وارد شده است. این موضوع تا حد زیادی نیاز کشور به ارز را 

تأمین کرده و مانع از رشد قیمت ها بوده است.
جواد اوجی، وزیر نفت با تأیید افزایش صادرات نفت ایران نیز پیش از این گفته بود در سال ۱۴۰۱، 
۱۹۰ میلیون بشــکه نفت بیشــتر از سال ۱۳۹۹ و ۸۳ میلیون بشکه بیشتر از سال ۱۴۰۰ صادر شد 
و پیش بینی می شــود امسال رکوردی تازه در صادرات نفت ثبت شود. این صحبت ها البته بر اساس 

آمارهای بانک مرکزی و مرکز آمار نیز قابل تأیید است.
بر اســاس اعلام مرکز آمار، بخش نفت ســال گذشته رشد ۷ درصدی را تجربه کرده است. بانک 
مرکزی نیز که در چند روز گذشــته آمار رشــد اقتصادی سال گذشته را اعلام کرد، رشد بخش نفت 

را ۱۰ درصد دانست.
روند رشــد صادرات نفت در ســال ۱۴۰۲ نیز ادامه دار بود تا آنجا که حتی رسانه های غربی نیز بر 
این واقعیت صحه گذاشتند. مؤسسه کپلر به افزایش صادرات نفت ایران به ۱.۶ میلیون بشکه در روز 

اشاره کرده است که اثر آن را در شرایط اقتصادی و بودجه ای می توان دید.
بر اساس آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا، ایران در سال گذشته میلادی ۵۴ میلیارد دلار از محل 
فروش نفت درآمد به دست آورد که این رقم نسبت به سال پیش از آن ۱۷ میلیارد دلار افزایش داشت. 

درآمد نفتی ایران در سال ۲۰۲۱ میلادی ۳۷ میلیارد دلار اعلام شده بود.
دولت سیزدهم با افزایش صادرات نفت و دستیابی به درآمدهای آن، توانست علاوه بر جبران کسری 
بودجه، رونق فعالیت های اقتصادی را نیز ایجاد و از بروز تورم ۳ رقمی در اقتصاد کشور جلوگیری کند.

  افزایش استحصال اتان از خام فروشی جلوگیری می کند
جواد اوجی در آیین امضای توافقنامه طرح افزایش استحصال اتان ۹ پالایشگاه شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی که امروز برگزار شد، گفت: افزایش استحصال اتان از هدررفت این گاز و خام فروشی جلوگیری می کند.  وزیر نفت گفت: روزانه حدود ۷۰۰ میلیون متر مکعب 
بهره برداری از میدان مشترک پارس جنوبی صورت می گیرد که با راه اندازی فاز ۱۱ پارس جنوبی، این میزان افزایش خواهد یافت. اوجی اظهار کرد: در حوزه پارس جنوبی، ۲۹ فاز سکوی دریایی و ۱۳ پالایشگاه در خشکی داریم. بخش زیادی از گاز اتان )۶۶ درصد( به جای 

اینکه خوراک صنایع پایین دست و تبدیل به ارزش افزوده شود و زنجیره صنایع پتروشیمی پایین دست را تکمیل کند، سوخت می شود.
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مدیرعاملشرکتملیگازایرانگفت:هماکنونسالانهحدود۴.۲میلیونتناتانتحویلمجتمعهایپتروشیمیمیدهیمکهاینعدددرآیندهاینزدیکبه۵میلیونتنمیرسد.
مجیدچگنی،مدیرعاملشــرکتملیگازایراندرآئینامضایتفاهمنامهطرحافزایشاســتحصالگازاتان۹پالایشــگاهمجتمعگازیپارسجنوبیگفت:اینپروژهیکیازپروژههای

اولویتداراقتصادیطبقابلاغیهمعاوناولرئیسجمهوریبهشمارمیآیدبههمیندلیلازابتدایکارمذاکراتیباستاداجراییآغازوبهتعیینچارچوبپروژهشد.
بهگفتهچگنیاکنونظرفیتتولیدسالانه۷.۲میلیونتناتاندرکشوروجوددارد.

مدیرعاملشرکتملیگازایرانخاطرنشانکرد:هماکنونسالانهحدود۴.۲میلیونتناتانتحویلمجتمعهایپتروشیمیمیدهیمکهاینعدددرآیندهاینزدیکبه۵میلیونتنمیرسد.
ویادامهداد:تاسال۱۴۰۶بامازاداتانروبهرومیشویموازآنبهبعدباتوجهبهاجرایطرحهایپتروشیمیکیان،هرمزخلیجفارس،پارسیانسپهروسیرافانرژیوطرحهایدیگر

باکمبودخوراکاتانروبهرونخواهیمداشت.
ظرفیت ۷.۲ میلیون تنی اتان 

در کشور

عزم دولت سیزدهم برای بکارگیری نخبگان

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |      رییس امور جذب، به کارگیری و رشد سازمان امور اداری و استخدامی کشور با بیان اینکه 
نخبگان جریان پیشران کشور هستند، گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی و همچنین رییس جمهور در جذب نخبگان 

برای پیشرفت کشور تاکید دارند که در همین راستا مجوز جذب بیش از پنج هزار نخبه از سوی این سازمان صادر شده است.

  در راســتای صرفه جویی های اقتصادی 
صورت گرفت؛نصب کنتورهای هوشــمند 
اشــتراك آب در شــرکت نفــت و گاز 

مسجدسلیمان
رئیــسادارهعملیاتبهرهبرداریشــرکت
بهرهبردارینفتوگازمسجدســلیمانازنصب
کنتورهایهوشمنداشتراکآبدریکمجتمع
صنعتیاینشرکتخبرداد.کورشنصیریبااعلام
خبربالااظهارداشت:ایناقدامدرراستایتسهیل
وافزایشدقتدرقرائتمصرفواقعیحجمآب
مصرفشدهوصرفهجوییاقتصادیدرپرداخت
هزینههایحجمیاشــتراکآبتوســطواحد
خدماتبهرهبــرداری)خدماتچاهها(صورت

گرفتهاست.
بهگفتهیویباایناقدامکهبراینخستینبار
درشرکتبهرهبردارینفتوگازمسجدسلیمان
درواحدبهرهبرداریونمکزداییهفتکلمتمرکز
انجامشــدهاســتبدونحضورومراجعهمأمور
قرائتکنتور،رقممصرفیرابوسیلهدیتایسیم
کارتنصبشــدهدرآنبــهادارهآبفامخابرهو
قبــضمربوطهصادرمیگــردد.ویافزود:این
اقدامپرداختهایحجمیونامتعارفکهموجب
تحمیلهزینههایغیرواقعیبهشرکتمیگردید
حذفشدهوضمنواقعیسازیمصرف،موجب
صرفهجوییدرهزینههایجارینیزمیگردد
.ویدرخاتمــهازبرنامهریزیجهتاجرایاین
طرحدرسایرواحدهایعملیاتیاینشرکتخبر
دادوگفتبامساعدتمدیرعاملمحترمومدیر
محترمعملیاتایناقدامبزودیدرسایرنواحی
ومجتمعهایصنعتیاینشــرکتپیادهسازی

واجرامیگردد.

  توسعه کارخانه ها یکی از چالش های  
مهم صنعت کشور است

رییــسخانهصنعت،معدنوتجارتایران
گفت:توســعهوبازســازیکارخانههاوصنایع
کشوربهسختیانجاممیشودواینمسالهیکی
ازچالشهایمُبتلابهومهمبخشصنعتایران
بشمارمیرود.سیدعبدالوهابسهلآبادیروز
دوشنبهبهمناســبت»روزصنعتومعدن«در
جمعخبرنگارانافزود:بعنوانیکصنعتگر،هر
وقتکهبهپولوتسهیلاتنیازداریم،وجودندارد
وپولماهمهرروزبیارزشترمیشودوسرمایه
درگردشواحدهایصنعتینیزروزبهروزکاهش
پیدامیکندوتسهیلاتخیلیگرانوبابهره۲۷

درصدیبهدستتولیدکنندگانمیرسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

علیرضاعلیخانزادهدرنخستیندورهآموزشیارزیابیوجذبنخبگاندروزارتجهادکشاورزیکهبعنوانطرحشهید
موســویبراینخبگانجذبشدهدراینوزارتخانهدرمرکزآموزشعالیامامخمینی)ره(وزارتجهادکشاورزیدرحال
برگزاریاست،افزود:پیشازآغازسالجاری۱۰دستگاهاجراییدرخواستجذبنخبگانراارایهکردندکهیکهزارنفراز
اینقشرتوسطبنیادنخبگانموردارزیابیقرارگرفتند.ویبابیاناینکهدرنهایتبرای۴۰۰نفردورههایآموزشیجذب
وبکارگیریبرگزارشد،اظهارکرد:هماکنونفرایندجذبایننخبگانبرایحضوردردستگاههاییهمچونوزارتخانههای
نیرو،نفت،راهوشهرســازیوســازمانبنادردرحالنهاییشد.ویگفت:برایسالجارینیزشرایطتسهیلشدهودولت
عزمخودراجزمکردهکهدرهمینراستا۶۳دستگاهاجراییاعلامآمادگیکردهومجوزشاندرحالصادرشدناستوبه
زودیفراخوانبنیادملینخبگاندرسایتاینبنیادبارگذاریمیشودتانخبگاندرخواستخودراارایهکردهوازسوی

اینبنیادموردارزیابیقرارگیرند.

اعتبار مورد نیاز برای جذب نخبگان تامین شده است
علیخانزادهبرعزمجدیدولتواهتمامبنیادملینخبگانبرایبکارگیرینخبگاندربدنهدولتاشــارهکردوافزود:
اعتبارموردنیازجذباینافرادطبققانونبودجهتامینشدهومشکلیوجودندارد.ویبابیاناینکهدرسازماناموراداری
واستخدامیکشورازحدود۶ماهگذشته۱۶۰مجوزاستخدامیبرایدستگاههایمختلفصادرشده،اظهارکرد:آزموندر
ایندستگاههادرحالبرگزاریاستزیرابراساسدستورالعملهایجدیدآزمونهایاستخدامیازحالتمتمرکزخارج
شدهوهردستگاهیبهصورتمجزامیتوانداینآزمونهارابرگزارکند.رییسامورجذب،بهکارگیریورشدسازمانامور
اداریواستخدامیکشورگفت:برایوزارتبهداشت،درمانوآموزشپزشکیمجوز۲۵هزارنفری،برایآزموندبیریوزارت
آموزشوپرورشمجوزجذببیشاز۲۸هزارنفرراصادرکردهایمضمناینکهبرایایثارگراننیزطبقبندجماده۸۷قانون
برنامهششمحدود۳۰هزارمجوزرابرایدستگاههایمختلفآمادهکردهایمکهدرفصلتابستانآزمونآنبرگزارمیشود.
ویبابیاناینکهتنهاگروهیراکهســازماناموراداریواســتخدامیکشوربهصورتمجزاپیگیرجذبآنهاهستجمع
نخبگانجامعههستند،افزود:درنظامحکمرانیودرادارهکشورهرکشوریفرهنگخودرابرایادارهمجموعهخودداردکه
درحکمرانیجمهوریاسلامیمولفههایقدرتوپیشرانتفاوتهاییداریمکهدراندیشهامامراحلنیزآمدهکهعلاوهبر
دولتمرداننهادهایمردمیمتعهدهرجامعهاعمازاساتید،قشرزنان،فرهنگیان،شاعرانونخبگاندراینحکمرانینقشدارند.
علیخانزادهبهدیدارهایمقاممعظمرهبریبااقشارمختلفجامعهازجملهنخبگانبهدلیلخاصبودنآنهاکههر
ســالهبهصورتجداگانهومرتبانجاممیشــوداشارهواظهارکرد:نخبگیرانبایدارزانفروختزیراشمانخبگانجریان

پیشرانکشورهستیدونبایدفقطبهاستخدامدریکدستگاهاجراییراضیشوید.

نخبگان موتور کشور را روشن می کنند
رییسامورجذب،بهکارگیریورشدسازماناموراداریواستخدامیکشوربابیاناینکهنخبگانافرادقلیلهایهستند
کهموتوروجریانکشورراروشنکردهوبهجلومیبرند،گفت:شمانخبگانبایدباریراازرویدوشکشوربرداریدزیرا
عرصهاثرگذاریدرنظامادارییکعرصهجنگاستکهلباسجدیدیرابهتنمیکنیدتامبارزهکردهولکوموتیوپیشرفت
کشوررابهراهبیاندازید.کارگاهآموزشینخبگانجدیداستخدامشدهدروزارتجهادکشاورزیازامروزبهمدت۱۰روزدر

مرکزآموزشعالیامامخمینی)ره(وزارتجهادکشاورزیمستقردراستانالبرزدرحالبرگزاریاست.

توسعه صنعت گردشگری در کشور نیازمند توجه به ایجاد زیرساخت است
معاونامورمجلس،حقوقیواستانهایوزارتمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایع
دستیگفت:توسعهصنعتگردشگریدرکشوربدوندرنظرگرفتنایجادوسرمایه

گذاریدرزیرساختهایآنموفقنخواهدبود.
جوادواحدیدرآیینمعارفهمدیرکلمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی
اســتانکرمانشــاهبابیاناینکهدرحوزهزیرساختهایاینصنعتدرکشورضعیف
هستیماظهارکرد:یکیازمهمتریناهدافاینوزارتخانهاززمانرویکارآمدندولت

سیزدهمتقویتزیرساختهایگردشگریبودهاست.
ویادامهداد:درهمینراستاباتعاملوهمکارینمایندگانمجلسشورایاسلامی
تصویبشدکهپنجدرصدازاعتباراتتملکداراییهایسرمایهایاستانیبهمنظور

توسعهزیرساختهایگردشگریتخصیصپیداکند.
معاونامورمجلس،حقوقیواستانهایوزارتمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایع

دستییادآورشد:بایدبهایننکتهتوجهکنیموقتیگردشگررابهاستانخوددعوت
میکنیمبایدازحداقلزیرساختهایلازمبرایرفاهحالآنانبرخوردارباشیمدرغیر

اینصورتاینامرباشکستمواجهخواهدشد.
واحدیادامهداد:یکیدیگرازسیاستهایاینوزارتخانهتوزیعگردشگردرتمام
استانهابودتابهجایاینکهگردشگرانتنهابهشمالکشورمسافرتکننداینسفرها

رابهتماماستانهاتقسیمکنیم.
وییادآورشد:درهمیناساسبهسمتوسوییرفتیمتاباکمکرسانههاوانجام

تبلیغاتگسترده،جاذبههایگردشگرینقاطمختلفکشوررابهمردمبشناسانیم.
واحدیبااشارهبهپتانسیلهایخوباستانکرمانشاهدرحوزهگردشگریمذهبی
بهویژهدرایاماربعیننیزافزود:مسوولاناستانیوکشوریبایدازظرفیتایناستان
درزمینهتقویتحوزهگردشگریوبهویژهگردشگریمذهبینهایتاستفادهرابهانجام

رسانند.معاونامورمجلس،حقوقیواستانهایوزارتمیراثفرهنگی،گردشگریو
صنایعدستیافزود:خوشبختانهاستانکرمانشاهازظرفیتهایبالاییدرحوزهگردشگری
برخورداراستوکشورعراقنیزعلاقهبسیاریبرایحضوردرایناستاندارندکهباید

ازاینفرصتبخوبیاستفادهکرد.
بهگزارشایرنا،درادامهاینمراسمداریوشفرمانیبهعنوانمدیرکلجدیدمیراث

فرهنگی،گردشگریوصنایعدستیاستانکرمانشاهمعرفیشد.
ویپیشترمعاونمیراثفرهنگیادارهکلمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگری
اســتانرابرعهدهداشتوازدهمبهمنماهسالگذشتهبهعنوانسرپرستایناداره
کلمعرفیشدهبود.وجودچهارهزارو۲۰۰اثرثبتشدهملی،۲اثرثبتشدهجهانی
ودههااثرگردشگریکههنوزبهثبتنرسیدهاند،حاکیازاستعدادبالایکرمانشاهدر

بخشگردشگریاست.

 موضوع آگهی: مناقصه عمومی  انجام کلیه امور خدماتی شهرداری مرکز، مناطق، سازمان ها،کمپ پناه
 مبلـغ و نـوع سـپرده شـرکت در مناقصه: مبلـغ ضمانت شـركت در مناقصـه بـه ميـزان  1.800.000.000 ريال كه مـي تواند به صـورت واريز به 
حسـاب 2091520071 بانـك تجـارت شـهرداري يـزد و يـا بـه صورت ضمانـت نامه بانكي)بـا اعتبار 3 مـاه( در وجه حسـاب مذكور و يا اوراق مشـاركت 

بي نام باشـد.
 مبلغ و نوع سپرده انجام تعهدات: مبلغ ضمانت انجام تعهدات در هنگام عقد قرارداد  معادل 10 درصد  مبلغ قرارداد مي باشد.

 پیـش پرداخـت:  پـس از انعقـاد قـرارداد كارفرما می تواند نسـبت به پرداخت پيـش پرداخت بـه پيمانكار طبق آئيـن نامه معاملات مالی شـهرداری 
در ازاي دريافـت ضمانـت نامـه بانكي اقـدام نموده و در هر پرداختي اين مبلغ مسـتهلك مي شـود.

 نحوه تأمین اعتبار پروژه: پروژه از محل بودجه سال 1402  شهرداری يزد تأمين اعتبار می شود. 
 مهلـت خريـد و تحويل اسـناد: زمان خريد اسـناد مناقصه از تاريـخ 1402/04/13 تـا  تاريـخ 1402/04/20 و حداكثر تاريخ ارائه پيشـنهاد قيمت 
در سـامانه ستاد)سـامانه تـداركات الكترونيكـی دولـت( بـه آدرس setadiran.ir و تسـليم مدارک)ضمانت نامـه بانكی( به دبيرخانه محرمانه حراسـت 
شـهرداری يـزد تـا پايـان وقـت اداری روز سـه شـنبه مـورخ  1402/05/03 می باشـد و كليه پيشـنهادات در سـاعت 10 صبح روز چهارشـنبه مورخ  

1402/05/04 در سـالن جلسـات شـهرداری مركـزی يـزد مفتـوح و با حضور اعضـاء تصميم گيری خواهد شـد.
 محل انجام کار:  شهرداری مركز، مناطق، سازمان ها،كمپ پناه) و محل هايی كه شهرداری در طول مدت قرارداد مشخص نمايد.(

 محـل دريافت اسـناد: جهـت دريافت اسـناد مناقصه بـه سـايت  setadiran.ir  مراجعه نماييـد. نظر به اينكـه وجه پرداختي مسـترد نمي گردد 
قبـل از پرداخـت وجـه نسـبت بـه مطالعـه كامل نمونه اسـناد اقـدام و در صورت تمايل نسـبت بـه واريز مبلغ و خريد اسـناد اقـدام نمايند.

در صورت عدم رعايت اين بند و واريز وجه، شهرداری نسبت به استرداد اين وجه هيچ گونه مسئوليتی ندارد. 
 مبلـغ فـروش اسـناد: مبلـغ فـروش اسـناد   1.500.000 ريـال به صـورت واريز نقـدي به حسـاب شـماره 2091521000 نـزد بانك تجارت  سـاير 

اطلاعـات و جزئيـات مربـوط در اسـناد مناقصه مندرج اسـت. 
 بـه پيشـنهادهاي فاقـد سـپرده و امضـاء، مشـروط، مخـدوش و پيشـنهاداتي كـه  بعد  از  انقضـاي   مدت  مقرر   واصل  شـود،  سـپرده هاي مخدوش 

و كمتـر از ميـزان مقـرر، چـك شـخصي و  نظاير آن مطلقـاً ترتيب اثر داده نخواهد شـد.
 چنانچه برندگان اول تا دوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده هاي آنها به ترتيب ضبط خواهد شد. 

 شهرداري در رد يا قبول هر يك از پيشنهادات مختار است.
 شـركت در مناقصـه و دادن پيشـنهاد بـه منزلـه قبـول شـروط و تكاليـف شـهرداری يزد موضـوع مـاده 10 آيين نامه معاملات شـهرداری هـای مراكز 

اسـتان ها می باشـد.
 هزينه چاپ و نشر آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری یزد    شناسه: 1522359                                                                    

مناقصه عمومی انجام کلیه امور
خدماتی شهرداری مرکز، مناطق، سازمان ها،کمپ پناه

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

روابط عمومی و پایگاه اطلاع رسانی اداره کل زندان های استان بوشهرشناسه : 1522268

مناقصه عمومی  یک مرحله ای با ارزیابی کیفی
فراخوان تکمیل قسمتی از عملیات ساختمانی و تاسیساتی ندامتگاه گناوه

اداره کل زندان هــای اســتان بوشــهر در نظــر دارد 
فراخــوان عمومــی یــک مرحلــه ای بــا ارزیابــی کیفــی تکمیل 
تاسیســاتی  و  از عملیــات ســاختمانی  قســمتی 
ــه شــماره 2۰۰2۰۰۴222۰۰۰۰۰6 را از  ــاوه ب ــگاه گن ندامت
طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. 
کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان از دریافــت و تحویــل 
ــق درگاه  ــا از طری ــایی پاکت ه ــا بازگش ــوان ت ــناد فراخ اس
ــه آدرس  ــتاد( ب ــت )س ــی دول ــدارکات الکترونیک ــامانه ت س

ــد.  ــد ش ــام خواه www.setadiran.ir انج
متقاضیـان شـرکت در فراخـوان در صـورت عـدم عضویـت 
در سـامانه نسـبت بـه ثبـت نـام و دریافـت گواهـی امضـای 
الکترونیکـی )بـه صـورت برخط( بـرای کلیه صاحبـان امضای 

مجـاز و مهـر سـازمانی اقـدام لازم را بـه عمـل آورنـد.

مواعد زمانی
 تاریخ انتشار فراخوان: 1۴۰2/۰۴/1۳ ساعت ۷ صبح 

 مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1۴۰2/۰۴/15 ساعت1۳ 
 مهلت ارسال پیشنهادات : 1۴۰2/۰۴/25 ساعت1۳ 

 زمان بازگشایی پاکت ها: 1۴۰2/۰۴/26 ساعت 8 صبح
ــد  ــرکت در فرآینـ ــن شـ ــغ تضمیـ ــوع و مبلـ  نـ
ارجـــاع کار : مبلـــغ 1۴/5۴۳/5۹5/55۳ ریـــال بـــه 
ـــوری  ـــزی جمه ـــک مرک ـــزد بان ـــی ن ـــه بانک ـــورت ضمانتنام ص
اســـامی ایـــران بـــه نـــام تمرکـــز وجـــوه ســـپرده اداره کل 

زنـــدان هـــای اســـتان بوشـــهر
 اطاعـــات تمـــاس و آدرس دســـتگاه: بوشـــهر - خیابـــان 
ـــهر و  ـــتان بوش ـــای اس ـــدان ه ـــادق - اداره کل زن ـــت ص بهش

تلفـــن:۰۷۷۳۳55۳5۷2

اداره کل زندان های استان بوشهر

نوبت اول

حجت الله تجری 
رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه دو گرگان از طرف محمد امین صافی 

 سازمان ثبت اسناد و املاک کشور حوزه ثبت ملک منطقه دو گرگان 
آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 1ــ آقای مهدی جرجانی 
شناسنامه 2610 بشماره ملی 2120548536 صادره از گرگان فرزند کاظم متقاضی کلاسه 
پرونده 1402114412480000139 در یک سهم از پنج سهم مشاع از ششدانگ یک 
 ـآقای محمد هادی جرجانی شناسنامه 3 به شماره ملی 2122173920  قطعه زمین مزروعی 2ـ
صادره از گرگان فرزند قاسم متقاضی کلاسه پرونده 1402114412480000138 در 
یک سهم از پنج سهم مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 3ــ آقای حسن جرجانی 
شناسنامه 47 به شماره ملی 2122033363 صادره از گرگان فرزند اسماعیل متقاضی 
کلاسه پرونده 1402114412480000140 در سه سهم از 5 سهم مشاع از ششدانگ 
ـ اصلی واقع  یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 61200 متر مربع از پلاک شماره 210 ـ
در اراضی سرخنکلاته بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات 
متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم  مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
 می شود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته   باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 
ثبتی ، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را 

به این اداره ارائه نماید. م الف 16135
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/13

حبیب اله بابایی تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/28 
 رئیس ثبت اسناد و املاک سنقر-کرمانشاه

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سنقر
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره140260316009000102 مورخ 1402/04/03 هیات اول 
اراضی و ساختمان های فاقد سند  ثبتی  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سنقر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای محسن میرزایی مفتون، فرزند محمد، به شماره شناسنامه 3045 
صادره ازاسدآباد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی)با پروانه تاسیس 
در  مترمربع  مساحت2400  به  مورخ 1400/04/29(  شماره1076703833 
قسمتی از پلاک22 فارسینج، واقع درشهرستان سنقروکلیایی، دهستان فارسینج، 
محرز  مفتون  میرزایی  محسن  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  قشلاق  روستای 
 گردیده است. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در 2 نوبت به فاصله 15روز آگهی 
می شود، درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسند مالکیت متقاضی اعتراضی 
اعتراض  ماه  به مدت 2  آگهی  اولین  انتشار  ازتاریخ  توانند  باشند، می  داشته 
ازتاریخ  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید،  اخذ  از  وپس  تسلیم  اداره  این  به  را  خود 
تسلیم اعتراض، دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
درصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. 3/22 م الف
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/04/13
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/04/28
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علیرضا بیرانوند قراردادش را با پرسپولیس فسخ کرد.
علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرسپولیس با حضور در سازمان لیگ قراردادش را با این تیم فسخ کرد. بیرانوند که به خاطر مطالباتش چندباری به باشگاه پرسپولیس اخطار داده بود، 

پس از عدم پرداخت مطالباتش به سازمان لیگ رفت و قراردادش را فسخ کرد.
در همین بین گفته می شود استقلال پیشنهاد هنگفتی به بیرانوند داده و این بازیکن را هوایی کرده است.

گفتنی است بیرانوند سابقه 5 سال حضور در پرسپولیس را دارد و پیش از حضور در پرسپولیس در نفت تهران زیرنظر علیرضا منصوریان کار می کرد و همه انتظار داشتند با رفتن منصوریان 
به استقلال، بیرانوند هم به این تیم برود اما به دلیل حضور مهدی رحمتی در استقلال در آن زمان، بیرانوند پرسپولیس را ترجیح داد و قرمزپوش شد. آن روزها که بیرانوند در نفت تهران بازی 

می کرد با انتشار یک پست اینستاگرامی از علاقه خودش به استقلال خبر داده بود و حالا به نظر می رسد به تیم محبوبش نزدیک تر از قبل است.

 بیرانوند: 
استقلالی هستم!

  رای شکایت ســپاهان از استقلال در 
پرونده محمد محبی اعلام شد

رای شکایت سپاهان از استقلال در پرونده محمد 
محبی اعلام شد

کمیته وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال آرای 
خود را درباره چهار پرونده صادر کرد.

 به نقل از سایت فدراسیون فوتبال، با توجه به 
شکایت امید سینگ از باشگاه آلومینیوم اراک، این 
باشگاه به پرداخت مبلغ ۷ میلیارد و ۷۰۰ میلیون 
ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۱۷۳ میلیون و ۹۶۴ 
هزار بابت هزینه دادرسی در حق خواهان صادر کرد.

* در پرونده شــکایت رضا علیاری از باشــگاه 
سایپا، این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۲ میلیارد و 
۷۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ 5۸ 
میلیون و ۸۶۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 

حق خواهان صادر کرد.
* در پی شــکایت باشگاه ســپاهان از باشگاه 
استقلال در خصوص فسخ قرارداد محمد محبی، 
کمیته وضعیت نسبت به دعوای خواهان حکم به 

بی حقی صادر کرد.
* بــا توجه به شــکایت مهدی حیــدرزاده از 
باشگاه کاترین آمل، این باشگاه به پرداخت مبلغ 
۷۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۱5 
میلیون و ۲۶۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 

حق خواهان محکوم شد. 

  شــرط رضا اســدی برای پیوستن به 
استقلال

هافبک فصل پیش تراکتور یک شرط مهم برای 
پیوستن به استقلال دارد.

 باشگاه استقلال همچنان به دنبال جذب رضا 
اسدی مهاجم فصل پیش تراکتور است و دو طرف 

مذاکراتی را هم انجام داده اند.
یکی از شروطی که گفته می شود اسدی برای 
استقلال گذاشته، دریافت مبلغی به عنوان پیش 

پرداخت به این بازیکن است.
اســدی دو فصل پیش به عنــوان هافبک در 
پرسپولیس عملکرد انتقاد برانگیزی داشت اما فصل 
قبل راهی تراکتور شد و زیر نظر پاکو خمز به یکی 
از مهاجمان تاثیرگذار و گلزن لیگ برتر تبدیل شد. 

  سرلک قول تمدید قطعی داد
بازار داغ نقل و انتقالات لیگ برتر فوتبال ایران 
به باشگاه پرسپولیس رسید تا قهرمان فصل گذشته 

با انواع و اقسام اتفاقات روبرو شود.
 فســخ قرارداد علیرضا بیرانوند با پرسپولیس 
هــوش و حواس مدیران باشــگاه را به هم ریخت 
تا رضا درویش مجبور به حضور در جلســه فوری 
هیأت مدیره برای توضیح و ارائه راهکارهای نقل و 

انتقالاتی خود شود.
مدیرعامل پرسپولیس در حالی به دیدار هیأت 
مدیره در دفتر کار یکی از آنها رفته است که یحیی 
گل محمدی سرمربی سرخپوشان نیز به احتمال 

فراوان میهمان ویژه آنها خواهد بود.
درویــش قرار بود ظهــر امروز قــرارداد امید 
عالیشاه کاپیتان اول پرسپولیس را برای دو فصل 
دیگر تمدید قطعی کنــد. همچنین پیش نویس 
قطعی قرارداد جدید میلاد ســرلک را آماده کرده 
بــود تا با مدیــر برنامه های ایــن بازیکن قطعی 
 کند امــا حالا بایــد منتظر خروجی جلســه با 

هیأت مدیره باشد.
ســرلک در حالی تمدید قرارداد خود را نهایی 
می کند که فرشــاد فرجی درخواســت دریافت 
رضایت نامه کرده است. درویش نیز این موضوع را 
با گل محمدی در میان خواهد گذاشت تا درباره 

جدایی او تصمیم گیری شود.

  فسخ علیرضا بیرانوند قانونی است!
رســول باختر درباره اقدام بیرانوند به فسخ با 

پرسپولیس توضیح داد.
 شب گذشته شایعه عجیبی در خصوص انتقال 
علیرضا بیرانوند به استقلال مطرح شد و حالا با فسخ 
قرارداد او با پرسپولیس این موضوع جدی تر از قبل 
شده است. دروازه بان پرسپولیس که در هفته های 
اخیر چند بار اقدام به ارســال اخطار فسخ قرارداد 
کرده بود، امروز سرانجام با حضور در سازمان لیگ 

قرارداد خود با پرسپولیس را فسخ کرد.
در این بین صحبت های مختلفی در خصوص 
غیرقانونی بودن فسخ علیرضا بیرانوند منتشر شده 
است. علی خطیر به تازگی اعلام کرده قانون فسخ 
یک طرفه فقط شــامل بازیکنان خارجی است و 
بیرانوند و دیگر بازیکنان ایرانی چنین اجازه ای ندارند.

رسول باختر، کارشناس حقوق ورزشی در گفت 
و گو با خبرآنلاین در این خصوص گفت: طبق ماده 
۱5 مقررات تعیین وضعیت نقل و انتقالات بازیکنان 
فوتبال خودمان، در صورتی که دلیل موجهی برای 
بازیکنی باشد، می تواند قراردادش را فسخ کند. یکی 
از مصادیــق دلیل موجه که آرای مربوط به آن در 
رویه های کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال هم زیاد 
است، همین بحث عدم پرداخت است که بازیکن 

براساس آن می تواند فسخ کند.
او درباره اینکه ایا دریافت آپشن شامل این قانون 
می شود نیز اضافه کرد: وقتی که بازیکنی مستحق 
دریافت آپشن می شــود، باید مبالغ پاداش ها به 
او پرداخت شــود و عــدم پرداخت آن هم مطابق 
رویه هــای فیفا و دیوان داری ورزش هم اینطوری 
است که شــخص می تواند قراردادش را به دلیل 
عدم دریافت اصل قرارداد یا پاداش ها فســخ کند. 

  لخ پوزنان نقل و انتقالات 
را با توپ پر شروع کرده 

و تن به ریسک داده، ولی 
می گویند تیمی در هفته 

آخر جشن می گیرد که 
ریسک کند. او بازیکنی با 

پتانسیل بالا را جذب کرده 
و اکثر چهره های کلیدی 
باشگاه موافق این انتقال 

بودند.

ورزش 

سعید جمشیدیان    | یکی از اولین جابه جایی های لژیونرهای ایرانی تابستان امسال انتقال علی قلی زاده به لخ  پوزنان بود. گوش راست تیم ملی بعد از 
چند سال حضور در فوتبال بلژیک و یک دوره قرضی کوتاه در قاسم پاشا، تجربه جدیدی را در لیگ لهستان )اکستراکلاسا( شروع می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/13
شماره : 1436

قلی زاده ستاره لیگ لهستان می شودقلی زاده ستاره لیگ لهستان می شود

سقف قرارداد خنده دار است

قربانی افشین داوری و لجبازی مدیرکل شدم

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه جواد نکونام با سال ها حضور در اسپانیا 
و تیم ملی تجربه بالایی دارد گفت: او با استفاده از این تجربیات موفق خواهد شد.

محسن یوسفی در خصوص شرایط استقلال گفت: آبی ها چند روزاست که تمرینات 
خود را آغاز کرده و کم کم با اضافه شدن نفرات جدید تیم شکل واقعی خود را به دست 
می آورد و کار برای کادر فنی راحت تر خواهد شــد مدیران اســتقلال باید پر تلاش تر 
ظاهر شــده و تا قبل از برپایی اردوی پیش فصل نفراتی را که کادر فنی می خواهد به 
خدمت بگیرند تا استقلال یک اردو با تمام نفراتش را برگزار کند و کادر فنی هم بتواند 
با انجام چند بازی تدارکاتی شــناخت کاملی از بازیکنانش پیدا کرده تا به یک وحدت 
تاکتیکی هم رسیده و خود را آماده شروع لیگ بیست و سوم کنند.یوسفی در خصوص 
تعیین ســقف قرارداد تاکید کرد: ســقف قرارداد برای فوتبال ما خنده دار است و نمی 
دانم چرا مســئولان فوتبال ما از گذشته درس عبرت نمی گیرند، این اتفاق چند سال 

پیش هم رخ داد و شکست خورد ولی اصرار بر تکرار آن برای همه عجیب استکارشناس 
فوتبال تاکید کرد: این سقف باعث می شود فساد مالی در فوتبال ما زیاد شود، پول های 
زیر میزی جا به جا شود، باشگاه ها هم مجبورند رقم بیشتری پرداخت کرده و بیشتر از 
گذشته ضرر مالی کنند، بنابراین بهتر است این طرح که از همین الان شکست خورده 
را جمع کنند تا تیم ها بیشتر از این متضرر نشوند.وی در خصوص انتخاب بازیکنان جدید 
و لیست خروجی استقلال هم گفت: هر مربی تفکرات خودش را دنبال می کند و باید 
به نظراتش احترام گذاشت، این اتفاق طبیعی است، برخی بازیکنان خیلی خوب هستند 
اما در تفکرات سرمربی جدید جایی ندارند و این دلیل نمی شود بگویم چون در لیست 
خروجی قرار گرفته اند ضعیف هستند، سرمربی بر اساس تفکراتش بازیکن جذب می کند 
و در صورت عدم نتیجه گیری خودش هم باید پاسخگو باشد، هیچ مربی نمی خواهد در 
نتیجه گیری ناموفق باشد بنابراین بر اساس نیازهای تیم بازیکن جذب می کند تا بتواند 

نقاط ضعف تیمش را به نقطه قوت تبدیل کند.یوسفی در خصوص اتفاقات ناراحت کننده 
ایی که در اولین تمرین استقلال رخ داد گفت: اتفاق فوق العاده تلخی بود که باعث شد 
حضور پرشور هواداران خانمها و آقایان را تحت تاثیر قرار بدهد، البته با شناختی که از 
نکونام دارم او بزودی دوباره اجازه خواهد داد تا علاقمندان واقعی اســتقلال در تمرین 
حضور داشته باشند. آنها تحت هر شرایطی کنار استقلال بوده ، هستند و خواهند بود و 
تیمشان را تنها نخواهند گذاشت، نکونام هم بخوبی این موضوع را می داند. و بطور حتم 
اجازه خواهد باز هم هواداران از نزدیک تمرین تیمشان را تماشا کنندوی در خصوص 
اعتراض هواداران به عملکرد مدیریت باشگاه تصریح کرد: هواداران استقلال نگران آینده 
تیمشان هستند، آنها نمی خواهند تجربه تلخ فصل پیش تکرار شود، مدیران استقلال هم 
باید بجای وعده ای غیر واقعی تلاش بیشتری از خود نشان دهند، اگر آنها برای موفقیت 

استقلال تلاش کنند مورد اعتراض هواداران قرار نخواهند گرفت.

رئیس ســابق دوومیدانی لرســتان ادعا کرد: قربانی افشــین داوری و لجبازی 
مدیرکل شدم.

سیاوش سپهوند در مورد برکناری خود از ریاست هیات دوومیدانی استان لرستان 
مدعی شد: زیربار خواسته های مدیرکل ورزش و جوانان استان نرفتم، به همین دلیل 

با من لج کرد و با همکاری افشین داوری برکنارم کردند.
 وزارت ورزش و جوانان پس از اســتعفای هاشــم صیامی از ریاست فدراسیون 
دوومیدانی، ۱۷ اردیبهشــت سال جاری افشــین داوری را به عنوان سرپرست این 
فدراسیون انتخاب کرد. داوری با ورود به فدراسیون چند تغییر در هیات های استانی 
ایجاد کرده که از جمله آن برکناری سیاوش سپهوند رئیس هیات دوومیدانی لرستان 

و انتخاب علی حیدری به جای او بود.
سپهوند در مورد برکناری اش از ریاست هیات دوومیدانی لرستان به ایسنا گفت: 
در دوره ریاســت آقای صیامی با ۲۴ رای برای دومیــن بار به عنوان رئیس هیات 

دوومیدانی لرســتان انتخاب شــدم و با توجه به عملکردی که داشتم، هیات ما به 
گفته کارشناســان جزو سه هیات برتر کشــور قرار گرفت. چهار میزبانی بزرگ در 
لرســتان انجام و از نظر امکانات هم پیســت های خاکی را به تارتان تغییر دادم. در 
کمیته استعدادیابی هم عملکرد خوبی داشتم و در مسابقات کویت ۱۳ مدال کسب 

کردیم که بهترین نتیجه تاریخ رده های پایه است.
او در ادامه افزود: مدیرکل ورزش اســتان که با من از بدو ورود مشــکل داشت، 
ســه بار درخواست برگزاری مجمع فوق العاده را داد که اعضای مجمع انتخاباتی به 
شــکل های مختلف مخالفت کردند اما در ادامه با همکاری آقای افشــین داوری و 
بر اســاس ماده ۱5 آیین نامه هیات های استانی مبنی بر عدم همکاری با اداره کل 

ورزش و جوانان استان، برکنارم کردند.
سپهوند با بیان اینکه چند بار در این زمینه با داوری صحبت کرده است، ادعا کرد: 
حتی برخی از بزرگان این رشته هم با او صحبت کردند اما نگاه مهندسی انتخابات 

را دارد. قربانی آقای داوری و لجبازی مدیرکل ورزش استان شدم.
او به نقش آرش قیاسیان، مدیرکل ورزش و جوانان استان لرستان اشاره کرد و مدعی 
 شد: از آنجایی که زیربار خواسته هایش نمی رفتم، لج کرد و بین من و اسپانسرم نفاق به

 وجود آورد. ســال گذشته هم میزبان قهرمانی بزرگسالان ایران شدم اما یک ریال 
هم نداد و فلجم کرد، حتی مجبور شدم برای اعزام تیم وام بگیرم.

ســپهوند در این مورد ادعا کرد: او می گفت باید با من هماهنگ باشید. مثلا اگر 
قصد میزبانی مسابقه ای را داری، باید هتلی را بگیری که می گویم. بدون اطلاع من 
۹۰ میلیون از حســاب هیات شهرســتان خرم آباد برداشت که اسنادش هم موجود 
اســت و برای میزبانی ها کمکی نکرد. خودشــان به وزارتخانه آمار دادند که هیات 
برتر اســتان هستم اما به دلیل عدم همکاری برکنارم کردند. اگر همکاری نداشتم 

پس چگونه خودشان به عنوان هیات برتر  انتخابم کردند؟

پیش از این فرشــاد احمدزاده دوران کوتــاه و ناموفقی در لیگ 
لهستان داشت، ولی قلی زاده در قامت یک ستاره به لخ  پوزنان پیوسته 
و گران ترین بازیکن این لیگ محسوب می شود. انتقال او بازتاب زیادی 
در رســانه های لهستانی داشته و سایت »igo« به وجوه مختلف این 

ماجرا پرداخته است.

  گران ترین انتقال لیگ لهستان
لخ  پوزنان با ۸ قهرمانی پنجمین تیم پرافتخار لیگ لهستان است 
و آخرین بار در سال ۲۰۲۱ به قهرمانی رسیده. پوزنان فصل گذشته 
ســوم شد و باید در مرحله مقدماتی لیگ کنفرانس اروپا بازی کند. 
باشگاه برای جبران ناکامی فصل گذشته قرار است پنجره نقل و انتقالات 
فعالی داشته باشد. قلی زاده اولین خرید آنهاست که جانشین میشال 
اســکوراش می شود؛ بالی که راهی کلوب بروخه شده است. قلی زاده 
یکی از اهداف اصلی نقل و انتقالات لخ  پوزنان بود و قراردادی سه ساله 
امضا می کند. از نگاه این سایت، »قلی زاده با پتانسیلی که دارد می تواند 
لیگ لهستان را قورت بدهد«. یک خبرنگار مشهور لهستانی رقم این 
انتقال را حدود دو میلیون یورو اعلام کرده است. این عدد در مقیاس 
نقل و انتقالات اروپایی عدد بالایی نیست، با این حال برای لخ  پوزنان 

یک رکورد اســت و بالاتر از آن رکورد نقل و انتقالات لیگ لهستان 
را هم جابه جا می کند. رسانه ها پیش بینی کرده بودند که لخ  پوزنان 
می خواهد حضور پرقدرتی در پنجره تابســتانی داشته باشد و خرید 

وینگر ایرانی تأییدی است بر این خبر.

 در آستانه بهبودی
تنها نکته ای که هواداران پوزنان را کمی  نگران کرده، مصدومیت 
قلی زاده است. او ماه های گذشته مشغول درمان مصدومیت منیسک 
زانویش بوده و اردوی اخیر تیم ملی را هم از دست داد. البته باشگاه 
به هواداران اطمینان داده که شــرایط قلی زاده نگران کننده نیست. 
پزشکان باشگاه مصدومیت او را به دقت بررسی کرده  و مدعی اند که 
مراحل درمان بخوبی پیش رفته و او می تواند بزودی به بهترین شرایط 
آمادگی برسد. آنها تأکید می کنند که اگر او گرفتار آسیب حادی بود، 

باشگاه هرگز با او قرارداد نمی بست.
لخ   پوزنان حتی بر این باور است که این مصدومیت کمک کرده که 
آنها ستاره ایرانی را با قیمت پایین تری جذب کنند. قیمت قلی زاده بین 
۲ تا 5 میلیون یورو برآورد می شود و باشگاه به خاطر این آسیب دیدگی 
او را با حداقل قیمت از شارلروا خریده. انتظار می رود بال تیم ملی تا 

ماه سپتامبر آماده بازی شود و هواداران آبی و سفید می توانند از تماشای هنرنمایی او لذت ببرند.

  نقش سرمربی لخ  پوزنان در این انتقال
قلی زاده یک بار در لیگ اروپا مقابل لخ پوزنان قرار گرفته. تیم لهستانی موفق شد آن بازی را دو 
بر یک ببرد و قلی زاده سازنده تنها گل شارلروا بود. یان وان دن بروم، سرمربی هلندی لخ پوزنان هم 
نقش زیادی در این انتقال داشته است. او زمانی که سرمربی خنک بلژیک بود، مقابل قلی زاده قرار 

گرفت و قلی زاده با نمایش درخشانش عامل پیروزی شارلروا بود.
انتظارات هواداران لخ  پوزنان از قلی زاده بالا خواهد بود، چرا که او جانشین ستاره فصل قبل این 
تیم شده. اسکوراش فصل گذشته مؤثرترین بازیکن تیمش بود و در ۳۲ بازی لیگ ۹ گل و ۳ پاس 
گل داشــت. او با ۷ میلیون یورو راهی بروخه شــده و قلی زاده باید تلاش کند که جای خالی این 

ملی پوش لهستانی احساس نشود.
هر دو بازیکن در جام جهانی قطر حاضر بودند. اسکوراش در بازی  سوم مرحله گروهی لهستان 
مقابل آرژانتین یک نیمه بازی کرد، ولی قلی زاده در هر ســه بازی ایران بازی کرد و مقابل انگلیس 

سازنده یکی از گل ها بود.
 

  تطبیق با فضای جدید
ماریوژ مونســکی، خبرنگار لهســتانی از بازی قلی زاده تمجید می کند، ولی معتقد اســت که 
تطبیق پذیری او در یک کشــور جدید هم نقش کلیدی در موفقیت او خواهد داشت: »او زمانی که 
آماده بود، یکی از تکنیکی ترین بازیکنان لیگ بلژیک محسوب می شد. البته او همیشه روی فرم نبود 
و در مقاطعی هم از آمادگی دور می شــد. مشــکل اصلی شاید این بود که ایرانی ها فقط در شارلروا 
توانایی  شان را بروز دادند و در باشگاه های دیگر معمولاً آن کیفیت را تکرار نکردند. شارلروا مالک ایرانی 
دارد و همیشه چند بازیکن ایرانی در این تیم حضور دارند. باید دید این بازیکن ایرانی در کشور ما 

چه احساسی خواهد داشت و در زمین چه کیفیتی به نمایش می گذارد.«
لخ پوزنان نقل و انتقالات را با توپ پر شروع کرده و تن به ریسک داده، ولی می گویند تیمی در 
هفته آخر جشن می گیرد که ریسک کند. او بازیکنی با پتانسیل بالا را جذب کرده و اکثر چهره های 
کلیدی باشــگاه موافق این انتقال بودند. انتظار می رود که او ستاره جدید لیگ لهستان باشد و این 
چیزی است که هواداران پوزنان برایش لحظه شماری می کنند. البته این پایان نقل و انتقالات این 

تیم نیست و نیروهای هجومی جدیدی در راه خواهند بود.

  آمار قلی زاده در شارلروا
قلی زاده در سال ۲۰۱۸ از سایپا به شارلروا پیوست. تعداد بازی های او در این تیم بلژیکی مربوط 

به مرحله مقدماتی و مرحله پلی آف ژوپیلر لیگ،  جام حذفی و مرحله مقدماتی لیگ اروپاست.

  آمار قلی زاده در قاسم پاشا
قلی زاده در نیم فصل دوم فصل گذشته به طور قرضی از شارلروا به قاسم پاشا در لیگ ترکیه رفت. 
او در این تیم استانبولی فقط چهار بار بازی کرد و یک پاس گل هم داد. وینگر ایرانی مدتی آسیب 
دیده بود و نتوانست بازی های زیادی برای این تیم داشته باشد. در نهایت باشگاه ترکیه ای بند خرید 

دائمی او را فعال نکرد.

 آمار قلی زاده در جام جهانی
قلی زاده پیش از جام جهانی ۲۰۱۸ هم یکی از بازیکنان مورد علاقه کی روش بود، ولی در یکی 
از آخرین اردوها آسیب دید و نتوانست در روسیه به میدان برود. قلی زاده در قطر سرانجام توانست 
بازی در جام جهانی را تجربه کند. او در هر ســه بازی مرحله گروهی ایران به میدان رفت و مقابل 

انگلیس سازنده گل اول برای طارمی بود.

  آمار قلی زاده در تیم ملی
قلی زاده اولین بار در سال ۲۰۱۸ برای تیم ملی مقابل سیرالئون بازی کرد و توانست دو گل بزند. 
او ۳۰ بازی ملی و ۶ گل ملی دارد که مقابل سیرالئون، ونزوئلا، هنگ کنگ، عراق و سوریه زده شده 
اســت. انتظار می رود  او بعد از بهبودی دوباره به تیم ملی دعوت شــود و می تواند یکی از بازیکنان 

کلیدی ایران در جام ملت های آسیا باشد.
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وقتی صحبت از ماشــین هایی که چهره های 
مطرح و سیاســی جهان مطرح می شود بیش از 
هرچیزی یــاد لیموزین های جذابی می افتیم که 
شاید دلمان بخواهد برای یک بار هم که شده شوار 

یکی از آن ها شویم.
 در ایــن گــزارش به برخی از ماشــین هایی 
که روســای جمهور جهان ســوار آن می شوند 

پرداخته ایم.

 کادیلاک
خودرویی که از چند سال قبل برای جا به جایی 
روسای جمهور کشور آمریکا استفاده می شود یک 
لیموزین خیره کننده اســت که توسط کادیلاک 

طراحی و از سال ۲۰۰۹ به کار گرفته شد.
برای ســاخت این لیموزین ۱۶ میلیون دلار 
هزینه شده است. ضخامت بدنه خارجی این خودرو 
۲۰۰ میلی متر و شیشــه های آن ۱3۰ میلی متر 
است. وزن خودرو نیز حدود 7 تا ۹ تن است. شاید 
جالب باشد بدانید خودروی محبوب جو بایدن که 
این روزها سوار بر این هیولا می شود یک کوروت 

استینگر مدل ۱۹۶7 است.

 جگوار
ماشین نخســت وزیر پیشین انگلستان یعنی 
بوریس جانسون که تا چندی پیش سوار آن می شد 

یک جگوار ایکس جی بود.
این سوپرشارژر زرهی به لطف پوشش فولادی 
بدنه، قادر اســت در برابر انفجــاری معادل ۱5 
کیلوگرم TNT مقاومت کند. نکته جالب توجه ذو 
فراموش نشدنی درباره این خودروی لوکس، تصادف 
آن در سال ۲۰۲۰ با یک رنجرور است وقتی راننده 

نتوانست به موقع توقف کند.

 آئوروس سنات
ولادیمیر پوتین ترجیح داده است به جای سوار 
شدن بر مرســدس S600 یک خودوری ساخت 
روسیه سوار شــود. خودروی سنات که محصول 

کمپانی آئوروس است.
پروژه تولید خودروی آئوروس سنات در سال 
2013 توســط موسسه تحقیقات صنعت خودرو 
روسیه با نام NAMI آغاز شد. اگرچه که خودروی 
آئوروس سنات برای اولین بار در نمایشگاه خودرو 
ژنو ۲۰۱۸ به نمایش گذاشــته شد، اما ولادیمیر 
پوتین از سال ۲۰۱7 با لیموزین سفارشی زرهی 
آئوروس سنات خود رفت و آمد می کند و همین 
به نوعی برای آئوروس سنات تبلغ شد. البته نمی 
توان انکار کرد که لیموزین و سدان آئوروس سنات 
Aurus Senat طراحی مشابه با لیموزین های بنتلی 

و رولزرویس دارد.

تقریباً مانند هر قســمت دیگر بدن، تارهای 
صوتی پیر می شوند؛ اما این تغییرات ممکن است 

برای همه قابل توجه نباشد.
 به نقل از ســاینس، تارهــای صوتی همان 
چیزی هستند که صدای شما را تولید می کنند. 
آنها در حنجره قرار دارند و بخشــی از سیستم 
تنفسی هستند که اجازه می دهد هوا از گلو به 
ریه های شــما منتقل شود. هنگامی که هوا از 
ریه ها و از حنجره خارج می شود، تارهای صوتی 
را به ارتعاش در می آورد و صدا تولید می کند.

تارهای صوتی از ســه قسمت اصلی تشکیل 
شــده اند: ماهیچه صوتــی، رباط صوتی و یک 
غشــای مخاطی )حاوی غدد( کــه آنها را می 
پوشاند. این سطح را مرطوب نگه می دارد و از 

آسیب محافظت می کند.
همچنین تقریباً ۱7 عضله دیگر در حنجره 
وجود دارد که می توانند موقعیت و تنش تارهای 
صوتی را تغییر دهند، بنابراین صدای تولید شده 

را تغییر می دهند.
قبل از بلوغ، تفاوت بســیار کمی در صدای 
تولید تارهــای صوتی وجود دارد. اما در دوران 
بلوغ، هورمون ها شــروع بــه اعمال اثرات خود 
می کنند. این امر ســاختار حنجره را تغییر می 
دهد، باعث برجسته تر شدن غضروف تیروئید 
در مردان و طول تارهای صوتی می شــود. بعد 
از بلــوغ، طول تارها در مردان حدود ۱۶ میلی 

متر و در زنان ۱۰ میلی متر است.
تارهای صوتی زنان نیز پس از بلوغ ۲۰ تا 3۰ 
درصد نازک تر است. این تارهای صوتی کوتاه تر و 
نازک تر دلیل این است که زنان معمولاً صدای 

ظریفتری نسبت به مردان دارند.
حتی پس از بلوغ، هورمون ها می توانند بر 
صدا تأثیر بگذارند. به عنوان مثال، صدای یک 
زن ممکن است بسته به مرحله چرخه قاعدگی 
او متفاوت باشد. این به این دلیل است که غدد 
در این مرحله بیشترین مخاط را تولید می کنند 
و به تارهــای صوتی بهترین توانایی عملکردی 

خود را می دهند.

سیاست مدارها سوار چه 
خودروهایی می شوند؟

چرا با افزایش سن صدای ما 
تغییر می کند؟

 بــه نقل از رویتــرز، به گفتــه متخصصان صنعت 
بازاریابی، اقدام ایلان ماســک برای محدود کردن موقت 
تعداد پست هایی که کاربران توئیتر می توانند در سایت 
رسانه های اجتماعی بخوانند، می تواند تلاش های لیندا 

یاکارینو، مدیر اجرایی جدید این شــرکت برای جذب 
تبلیغ کنندگان را تضعیف کند.

ماسک اعلام کرد که توئیتر تعداد توئیت های روزانه 
را که حســاب های مختلف می توانند بخوانند، محدود 
می کند تا از ســطوح بالای حذف داده ها و دســتکاری 

سیستم جلوگیری کند.
کاربران در پاسخ اسکرین شات هایی را ارسال کردند 
که نشان می داد پس از رسیدن به حد مجاز، قادر به دیدن 

هیچ توئیتی از جمله توئیت در صفحات تبلیغ کنندگان 
شرکتی نیستند.پیشکسوتان صنعت تبلیغات گفتند که 
این حرکت مانعی برای یاکارینو، مدیر تبلیغات سابق ان 
بی سی یونیورسال است که ماه گذشته به عنوان مدیر 

اجرایی توئیتر شروع به کار کرد.
فایننشال تایمز هفته گذشته گزارش داد یاکارینو به 
دنبال ترمیم روابط با تبلیغ کنندگانی اســت که پس از 
خرید ماسک در سال گذشته از این شرکت خارج شدند.

تبعات محدودیت های جدید 
ماسک برای توئیتر

دلار  49.800

یورو 53.900

پوند  62.650

درهم  13.550

لیر  1.910

سکه  تمام  28.600.000

سکه نیم  15.650.000

سکه ربع  10.600.000

سکه یک گرمی  6.600.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

هوش مصنوعیِ خوب بر بد پیروز نمی شود

فروش انحصاری مجموعه 
NFT رونالدو در بایننس

جفری هینتون دانشمند پیشگام در حوزه هوش مصنوعی 
که لقــب پدرخوانده هوش مصنوعی را یدک می کشــد، در 
جدیدترین اظهارات خود گفته که هنوز متقاعد نشــده است 
که هوش مصنوعیِ خوب بر هوش مصنوعیِ بد پیروز می شود 

و به آینده ی این فناوری خوش بین نیست.
 جفری هینتون، اســتاد دانشــگاه تورنتو کــه اغلب به 
دلیل تحقیقات پیشــگامانه اش در زمینه شبکه های عصبی، 
»پدرخوانده هوش مصنوعی« نامیده می شود، اخیراً به صف 
هشدار دهندگان در مورد پیشرفت بالقوه خطرناک این فناوری 
پیوسته است.او اواسط اردیبهشت ماه کار خود را در گوگل رها 
کرد تا آزادانه تر حوزه ای را که به پیشــگامی آن کمک کرده 

بود، نقد کند.
هینتون عمر خود را وقف مطالعه شبکه های عصبی کرده 
است که اغلب، کلید هوش مصنوعی هستند، اما بیشتر به خاطر 
توســعه یک سیستم تشخیص اشیا در سال ۲۰۱۲ شناخته 
می شود. شــبکه عصبی موفق او می تواند از تصاویر آموزشی 

برای کمک به تشخیص اشیای رایج استفاده کند.
هینتون پیشرفت و افزایش اخیر هوش مصنوعی های مولد 
مانند ChatGPT و Bing Chat را نشانه هایی از شتاب غیرقابل 
کنترل و بالقوه خطرناک در توسعه این فناوری دانست.وی در 
روزهای اخیر در کنفرانسی موسوم به کالیژنکه در تورنتو برگزار 

شد، نگرانی های خود را تشریح کرده است.
در حالی که شرکت ها هوش مصنوعی را به عنوان راه حلی 
برای همه چیز می دانند و آن را تبلیغ می کنند، جفری هینتون 
زنگ خطر را به صدا درآورده اســت. او می گوید متقاعد نشده 
است که هوش مصنوعیِ خوب بر هوش مصنوعیِ بد پیروز شود 
و معتقد است که سازگاری اخلاقی هوش مصنوعی ممکن است 

هزینه زیادی داشته باشد.

 گذشتن از گوگل برای آزادی بیان
گوگل در سال ۲۰۱3 استارتاپ DNNresearch متعلق به 
جفری هینتون را خریداری کرد و مفهوم زیربنایی اختراع او 
به رشد موجی از توسعه کمک کرد که منجر به فناوری هوش 

مصنوعی مولد امروزی شد.
اما جفری هینتون در ماه آوریل از سمت معاونت و رئیس 
مهندســی گوگل استعفا داد تا بتواند آزادانه در مورد خطرات 

مرتبط با این فناوری هشدار دهد.
این پژوهشگر نگران است که گوگل در تلاش برای رقابت 
بــا ربات های هوش مصنوعی نظیــر ChatGPT، Bing Chat و 
مدل های مشابه، محدودیت ها و احتیاط های قبلی خود را برای 
توسعه هوش مصنوعی کنار بگذارد و راه را به روی مشکلات 
اخلاقی متعدد باز کند.هینتون نگران است که هوش مصنوعی 
مولد در کوتاه مدت بتواند به موجی از اطلاعات نادرست دامن 
بزند. وی می گوید: شاید دیگر نتوانید بدانید چه چیزی درست 
است. او همچنین نگران است که این فناوری نه تنها برخی کارها 
را حذف کند، بلکه به طور کامل جایگزین برخی از مشاغل شود.
این دانشــمند همچنین در مورد امکان توسعه سلاح های 
کاملاً خودمختار و تمایل مدل های هوش مصنوعی به یادگیری 
رفتارهای عجیب و غریب از داده های آموزشــی نگران است.
جفری هینتون می گوید سال گذشته زمانی که شرکت های 
گوگل، OpenAI و دیگران شروع به ایجاد سیستم های هوش 
مصنوعی کردند، موضع او تغییر کرده است. هوش مصنوعی 
تنها در پنج ســال گذشته به سرعت توسعه یافته است که به 
گفته پدرخوانده این حوزه، تصور اینکه در پنج سال آینده چه 

اتفاقی می افتد، »ترسناک« است.

  تهدیدی برای بشریت
هینتون مدعی است که هوش مصنوعی تنها به اندازه افرادی 
که آن را می سازند، خوب است و نوعِ بد آن هنوز هم می تواند 

بر نمونه ی خوب آن پیروز شود.
وی توضیح داد: من متقاعد نشــده ام که بتوانم یک هوش 
مصنوعــی خوب را که تلاش می کند جلــوی بدی را بگیرد، 
کنترل کنم. برای مثال، ممکن اســت دشــوار باشد که یک 

مجتمع نظامی-صنعتی را از تولید ربات های جنگی بازدارید.

او می گوید شرکت ها و ارتش ها ممکن است جنگ هایی را 
دوست داشته باشند که تلفات در آنها، ماشین هایی هستند که 

به راحتی می توان آنها را جایگزین کرد.
در حالی که هینتون معتقد اســت کــه مدل های زبانی 
بزرگ)هوش مصنوعی آموزش دیده که متنی شبیه به انسان 
تولید می کند، مانند GPT-۴ توســعه یافته توســط شرکت 
OpenAI( می تواند منجر به افزایش چشمگیر بهره وری شود، 
اما او نگران است که طبقه حاکم به سادگی از این مزیت برای 
غنی سازی خود سوءاستفاده کند و شکاف ثروت بزرگ کنونی را 
بیشتر کند. هینتون می گوید این امر »ثروتمندان را ثروتمندتر 

و فقرا را فقیرتر می کند«.
هینتون همچنین دیدگاه خود را که بسیار نقل قول شده 
بــود، تکرار کرد. او می گوید هوش مصنوعی می تواند خطری 
برای موجودیت بشــریت ایجاد کنــد. اگر هوش مصنوعی از 
انسان باهوش تر شود، هیچ تضمینی وجود ندارد که مردم در 

راس کار باقی بمانند.
هینتــون افزود: اگر هوش مصنوعی تصمیم بگیرد که در 
دست گرفتن اختیار امور برای دستیابی به اهدافش ضروری 

است، ما به مشکل می خوریم.
از نظر هینتون، این تهدیدها، علمی-تخیلی نیستند. آنها 
باید جدی گرفته شوند. او نگران است که جامعه وقتی به فکر 

چاره بیافتد که دیر شده است.
هینتون می گوید در حال حاضر مشــکلات زیادی وجود 
دارد. او استدلال می کند که سوگیری و تبعیض همچنان یک 
مشکل اساسی است، زیرا داده های آموزشی نادرست می تواند 
نتایج ناعادلانه ای ایجاد کند. الگوریتم ها نیز اتاق های پژواک 
ایجاد می کنند که اطلاعات نادرست و مسائل مربوط به سلامت 

روان را تقویت می کنند.
در رسانه های خبری، لفظ اتاق پژواک تمثیلی از اتاق پژواک 
صوتی است که در آن صدا در فضایی بسته منعکس می شود. 
اتاق پژواک توصیفی کنایی از وضعیتی است که در آن اطلاعات، 
ایده ها یا باورها با ارتباطات و تکرار درون یک ســامانه تعریف 
شــده تقویت می شوند. درون یک اتاق پژواک تمثیلی، منابع 
رسمی غالباً زیر سؤال نمی روند و دیدگاه های متفاوت یا رقیب 
سانسور، ممنوع یا کمتر از حد، پوشش داده می شوند.هینتون 
همچنین نگران انتشار اطلاعات نادرست توسط هوش مصنوعی 
فراتر از اتاق های پژواک است. او مطمئن نیست که آیا بتوان هر 
ادعای جعلی هوش مصنوعی را تمیز داد.این بدان معنا نیست 
که هینتون از تأثیر هوش مصنوعی ناامید شده است، اگرچه 
او هشدار می دهد که استفاده سالم از این فناوری ممکن است 
هزینه بالایی داشته باشد. انسان ها ممکن است مجبور باشند کار 
آزمایشی و تجربی را برای درک اینکه چگونه هوش مصنوعی 
ممکن است اشتباه کند و این که چگونه از در دست گرفتن 

کنترل توسط آن جلوگیری کنند، انجام دهند.
وی می گوید در حال حاضر تصحیح سوگیری ها امکان پذیر 
است. یک مدل زبانی بزرگ می تواند به اتاق های پژواک پایان 
دهد، اما تغییرات در سیاست های شرکت را بسیار مهم می دانم.

این استاد دانشــگاه در پاسخ به سوالاتی در مورد افرادی 
که شــغل خود را به خاطر اتوماســیون و ماشــینی شدن از 
دســت می دهند، گفت که احساس می کند »سوسیالیسم« 
یا جامعه گرایی برای رســیدگی به نابرابری مورد نیاز است و 
مردم می توانند با انتخاب مشاغلی که می تواند با گذشت زمان 
تغییر کند، مانند لوله کشی، از بیکاری در امان بمانند. به نظر 
می رســد او شوخی نمی کند و معتقد است که جامعه ممکن 
است مجبور باشد تغییرات گسترده ای برای انطباق با هوش 

مصنوعی در خود ایجاد کند.
شــایان ذکر اســت که هینتون در این موضع گیری، تنها 
نیســت. تعدادی از دانشــگاهیان و افراد برجســته در حوزه 
فناوری از جمله ایلان ماســک و اســتیو وزنیــاک نیز اخیراً 
نامه ای سرگشــاده امضا و منتشر کرده اند که در آن خواستار 
توقف شــش ماهه توسعه هوش مصنوعی برای رسیدگی به 
مشــکلات اخلاقی و ایمنی آن شده اند. با این حال، سخنان 
 هینتون به عنوان یکی از برجسته ترین چهره های این صنعت، 

وزن قابل توجهی دارد.

  امیدواری به صنعت هوش مصنوعی
 )Collision(برخی دیگر از مصاحبه ها در کنفرانس کالیژن
امیدوارکننده تر بود. کالین مــورداک، مدیر بازرگانی گوگل 
دیپ مایند در یک بحث متفاوت گفت که هوش مصنوعی در 

حال حل برخی از سخت ترین چالش های جهان است.
وی گفت صحبت زیادی در این زمینه نمی شــود. گوگل 
دیپ مایند در حال فهرست بندی تمام پروتئین های شناخته 
شده، مبارزه با باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک و حتی تسریع 

کار بر روی توسعه واکسن های مالاریا است.
او از چیزی به عنوان »هوش مصنوعی عمومی« سخن به 
میان آورد که می تواند چندین مشکل را حل کند و به عنوان 
 Lookout نمونه به محصولات گوگل اشاره کرد. وی گفت: ابزار
برای توصیف عکس ها مفید است، اما فناوری زیربنایی آن باعث 

می شود جستجو در YouTube Shorts نیز امکان پذیر شود.
مورداک تا آنجا پیش رفت که از ۶ تا ۱۲ ماه گذشــته به 
عنوان نقطه عطف در شــکوفایی هوش مصنوعی نام برد که 

پتانسیل آن آزاد شده است.
 )Roblox(مورگان مک گوایر، دانشــمند ارشــد روبلوکس
–ســکویی جهانی که افراد را از طریق بــازی دور هم جمع 
می کند- تا حد زیادی با این موضوع موافق اســت. او معتقد 
است که ابزارهای هوش مصنوعی مولدِ سکوی بازی، شکاف را 
بین سازندگان جدید و پیشکسوتان کم کرده و نوشتن کد و 

ایجاد مواد درون بازی را آسان تر می کنند.
روبلوکــس حتی در حال عرضه یک مدل هوش مصنوعی 
منبع باز به نام StarCoder است که امیدوار است با در دسترس تر 

کردن مدل های زبانی بزرگ به دیگران کمک کند.
در حالی که مک گوایر در یک بحث به چالش هایی در مورد 
مقیاس بندی و تعدیل محتوا اذعان کرد، اما او معتقد است که 
متاورس به لطف مجموعــه خلاقانه اش، امکانات نامحدودی 

خواهد داشت.
مورداک و مک گوایر هر دو نگرانی های مشابهی را با هینتون 

ابراز کردند، اما لحن آنها قطعاً کمتر هشداردهنده بود.
مــورداک تاکید کرد که دیپ ماینــد خواهان یک هوش 
مصنوعی ایمن، اخلاقی و فراگیر است و به مشاوره های تخصصی 
و سرمایه گذاری های آموزشی گوگل دیپ مایند به عنوان مدرک 
اشاره کرد. وی اصرار دارد که راه برای وضع مقررات باز است، 
اما فقط تا جایی که اجازه پیشرفت های شگفت انگیز را بدهد.

مک گوایر نیز گفت که روبلوکس همیشه ابزارهای هوش 
مصنوعی مولد را با تعدیل محتوا عرضه می کند، بر مجموعه های 

داده ای متنوع تکیه می کند و شفافیت را تمرین می کند.

 امید به آینده
بر خلاف اظهار نظرهایی که جفری هینتون اخیرا داشته 
اســت، اشتیاق کلی وی برای توسعه هوش مصنوعی پس از 
ترک گوگل کاهش نیافته است. خودش می گوید اگر کارم را 
در گوگل ترک نمی کردم، مطمئنم که روی مدل های هوش 
مصنوعی چندوجهــی کار می کردم که در آن بینش، زبان و 

سایر نشانه ها به تصمیم گیری کمک می کند.
وی می گوید کودکان کوچک فقط از زبان یاد نمی گیرند، 

ماشین ها نیز می توانند همین کار را انجام دهند.
در عیــن حال که هینتون نگران خطرات هوش مصنوعی 
است، معتقد است که در نهایت می تواند هر کاری را که یک 
انسان می تواند، انجام دهد و قدرت تعقل داشته باشد. به عنوان 
مثــال، GPT-۴ می تواند خود را برای حل پازل ها و معماهای 

دشوارتر وفق دهد.
هینتون اذعان می کند که سخنرانی اش در کنفرانس کالیژن، 
چیز زیادی درباره کاربردهای خوب هوش مصنوعی مانند مبارزه 

با تغییرات آب و هوایی بیان نکرده است.
او می گوید، پیشرفت فناوری هوش مصنوعی احتمالاً سالم 

بوده است، حتی اگر هنوز نگران پیامدهای آن باشیم.
هینتون در پایان، آزادانه اعتراف کرد که با وجود مشکلات 
اخلاقی احتمالی، از اشتیاقش نسبت به هوش مصنوعی کاسته 
نشده است. او گفت: من عاشق این چیزها هستم. چطور می توان 

عاشق ساختن چیزهای هوشمند نبود؟

فعالیت های کریستیانو رونالدو در دنیای کریپتو با معرفی 
دومین مجموعه ی هنرهای دیجیتال وی با همکاری صرافی 

بزرگ بایننس وارد مرحله ی تازه ای خواهد شد.
 به نقل از یوتودی، ستاره بزرگ و مشهور دنیای فوتبال، 
کریستیانو رونالدو، که ظاهرا به دنیای کریپتو نیز علاقه مند 
شده است، طی اقدامی پیشگامانه از تازه ترین سرمایه گذاری 
خود در قلمروی هنرهای دیجیتال رونمایی کرده اســت. 
مهاجم فعلی باشگاه النصر عربستان سعودی به تازگی با 
همکاری بزرگ ترین صرافی ارز دیجیتال جهان،  صرافی 
بایننس، مجموعه ای استثنایی از توکن های غیرمثلی یا 
همان ان اف تی هــای خود را به علاقه مند عرضه می کند. 
این مجموعه که تحت عنوان »Goat :ForeverCR7« معرفی 
شــده، حاصل دومین همکاری رونالدو و صرافی بایننس 
اســت. آن ها در نوامبر سال گذشــته نیز برای عرضه ی 
نخســتین مجموعه ی ان اف تی این فوتبالیست محبوب 

همکاری کرده بودند. 
در مجموعه ی جدید ان اف تی های کریستیانو رونالدو که 
قرار است فردا - 3 جولای / ۱۲ تیر - منتشر شود، به تجلیل 
از زندگی درخشان حرفه ای این ورزشکار محبوب پرداخته 
شده است. علاقه مندان به این فوتبالیست اکنون این فرصت 
را دارند که از میان ۲۰ طرح مجزا که از نظر منحصربه فرد و 
نادر بودن شان در چهار طبقه تقسیم بندی شده اند، آثار مورد 
علاقه ی خود را انتخاب کنند. ان اف تی های فوق العاده نادر 
این مجموعه شامل شش طرح منحصربه فرد هستند که در 
مجموع به همراه ۱۲۰ آیتم انحصاری در اختیار علاقه مندان 
قرار می گیرند. نکته ی قابل توجه در این مجموعه این است 
که به همراه هر یک از این آیتم ها چیزهای نفیسی مانند 
پیراهن های فوتبال امضاشده توسط شخص رونالدو نیز به 

علاقه مندان ارائه می شوند.

  مجموعه ان اف تی رونالدو و بایننس
متاســفانه، مجموعه ی قبلی ان اف تی های کریستیانو 
رونالدو در زمان بســیار نامناســبی منتشــر و با شرایط 
چالش برانگیزی روبه رو شد. این مجموعه که تحت عنوان 
»NFT CR7« طراحی شده بود، تنها یک هفته پس از فاجعه ی 
فروپاشی صرافی اف تی ایکس منتشر شد. در آن زمان، بازار 
ارزهای دیجیتال یکی از تلخ ترین و سخت ترین دوره های 
خود را پشت سر می گذاشت و این بازار در مجموع با ریزش 
شــدید قیمت ها مواجه شده بود. در نتیجه،  آن مجموعه 

ان افی تی موفقیت قابل ملاحظه ای را به دست نیاورد.
آمار مربوط به مجموعه ی اول ان اف تی های کریستیانو 
رونالدو به این ترتیب بود: قیمت کف آن ۱.۰۲ دلار، حجم 
معاملات بیســت و چهار ساعته ی آن ۱.۲۰۰ دلار، حجم 
کل معامــلات آن از زمان عرضه ۸۹7.5۰۰ دلار و تعداد 

خریداران آن 7۲،۸33 نفر.
ولی در حال حاضر، مجموعه ی دوم ان اف تی های رونالدو 
در شــرایطی عرضه می شود که اوضاع بازار به شکل قابل 
توجهی بهتر شده است. از این رو، کارشناسان پیش بینی 

می کنند این مجموعه با موفقیت بیش تری روبه رو شود.

با انتشــار داده های مربوط بــه هزینه های مصرف 
شــخصی ماه می از ایالات متحــده، بهای نقره در روز 

جمعه با افزایش از سطح ۲۲.7۰ دلار نیز گذشت.
 به نقل از »اف ایکس استریت«، نقره )XAG/USD( در 
روز جمعــه با ثبت بیش از 0.80 درصد افزایش، از مرز 
22.70 دلار گذشت. گفتنی است این مومنتوم مثبت، 
نقــره را پس از دو هفته  ضرر، در یک هفته ي صعودی 

قرار می دهد.
افزایش قیمت نقره را می توان به انتشــار داده های 
 )PCE( نرم افزاری مربوط به هزینه های مصرف شخصی
ماه می از ایالات متحده مربوط دانســت که در این ماه 
نســبت به مدت مشابه سال قبل، 4.6 درصد کاهش را 
به ثبت رساند که البته رقمی کمتر از انتظارات است.

نتیجــه اینکــه بازدهــی دلار و اوراق قرضه ایالات 
متحده در پاســخ به داده هایی که بــه نفع فلز گرانبها 
بود، کاهش یافت.مخارج اصلی مصرف شخصی ایالات 
متحده )PCE(، که در واقع به میزان پولی اشــاره دارد 
را که مصرف کنندگان در یک ماه خرج می کنند، البته 
به استثنای محصولات دارای نوسان فصلی مانند غذا و 
انرژی، در ماه می شاهد کاهش بود. این رقم در ماه می 
از 4.7 درصد به 4.6 درصد کاهش یافت، در حالی که 
PCE سرفصل از 4.6 درصد به 3.8 درصد کاهش یافت.

هفته ای که برای نقره 
مثبت بود

مرغ آزمایشگاهی که به طور کامل از سلول های حیوانی تولید شده است، 
برای اولین بار در آمریکا، در رستوران سرو شد.

 )Good Meat(»به نقل از بیزینس اینســایدر، شــرکت های »گود میت 
و »آپســاید فــودز«)Upside Foods( اخیرا تأییدیه »ســازمان غذا و داروی 
 آمریــکا«)FDA( را دریافت کردند که مرغ آزمایشــگاهی آنها را برای خوردن

 بی خطر دانســت. همچنین، این دو شــرکت تأییدیه »وزارت کشــاورزی 
آمریکا«)USDA( را نیز دریافت کردند که به آنها اجازه داد تا محصولات خود 
را به فروش برسانند.مرغ آزمایشگاهی آپساید فودز برای اولین بار در آمریکا، 

در رستورانی واقع در سن فرانسیسکو سرو شد. این شرکت ها اعلام کردند که 
برندگان یک مسابقه برگزارشده در رسانه های اجتماعی، اولین کسانی بودند 
که مرغ پرورشی را در رستوران »بار کرن«امتحان کردند. مرغ آزمایشگاهی 
در خمیر تمپورا سرخ شد و به همراه یک فلفل قرمز برشته و سایر سبزی ها 
و گل های خوراکی، در یک ظرف سرامیکی سیاه رنگ قرار گرفت.دکتر »اوما 
والتی«، مدیرعامل و بنیان گذار شرکت آپساید فودز گفت: این نشان دهنده 
یک جهش بزرگ به سوی جهانی است که در آن مردم دیگر مجبور نیستند 
بین غذاهای مورد علاقه خود و یک ســیاره پررونق، یکی را انتخاب کنند. 

مرغ 
آزمایشگاهی 
برای اولین بار 
در رستوران 
سرو شد
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